
Rada Miasta Racibórz

Protokół Nr XLIV/22
z sesji Rady Miasta Racibórz

z dnia 25 maja 2022 r.  

Obrady rozpoczęto 25 maja 2022 r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 22:35 tego samego dnia.
W posiedzeniu wzięło udział 22 radnych. Nieobecna radna Zuzanna Tomaszewska. Lista obecności 
stanowi zał. Nr 1 do protokołu.

Numery podjętych uchwał:

1. Uchwała Nr XLIV/630/2022 w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego oraz obszaru 
rewitalizacji na terenie Miasta Racibórz.

2. Uchwała Nr XLIV/631/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr XLII/593/2022 Rady Miasta 
Racibórz z dnia 30 marca 2022 r. w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-
2023.

3. Uchwała Nr XLIV/632/2022 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.
4. Uchwała Nr XLIV/633/2022 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
5. Uchwała Nr XLIV/634/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/589/2022 Rady Miasta 

Racibórz z dnia 23 lutego 2022 r. w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej 
Rady Miasta Racibórz na rok 2022 z późn. zm.

6. Uchwała Nr XLIV/635/2022 w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 03.07.2021 r. 

Uczestnicy sesji z ramienia urzędu miasta i jednostek organizacyjnych miasta:

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy
 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny
 Zastępca Prezydenta Miasta Dawid Wacławczyk
 Komendant Straży Miejskiej Wiesław Buczyński
 Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska
 Kierownik Referatu ds. Budżetu i Analiz Oswald Schuderla
 Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski
 Radca Prawny Marek Harz

Lista zaproszonych gości:

 Prezes Zarządu Przedsiębiorstwa Komunalnego Sp. z o.o. Bogdan Gawliczek 
 Prezes  Zarządu  Raciborskiego  Towarzystwa  Budownictwa  Społecznego  Sp.  z  o.o.  Adam

Wenda
 Prezes Zarządu Wodociągów Raciborskich Sp. z o.o. Michał Ziółkowski
 Prezes Przedsiębiorstwa Robót Drogowych Sp. z o.o. Krzysztof Wrazidło
 Prezes Zarządu Zakładu Zagospodarowania Odpadów Sp. z o.o. Jan Makowski 
 Prezes Unii Racibórz Sp. z o.o. Kamil Paruzel
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1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.

 Wiceprzewodniczący  Rady  Miasta  Michał  Szukalski  otworzył  XLIV  sesję  Rady  Miasta
Racibórz, powitał wszystkich zgromadzonych radnych, prezydenta i jego zastępców oraz gości
i media. Dalej poinformował, że sesja jest transmitowana i nagrywana. Poprosił o potwierdzenie
obecności  radnych  w  systemie  do  obsługi  Rady.  Następnie  stwierdził,  że  w  dzisiejszych
obradach  bierze  udział  20  radnych,  zatem  Rada  jest  władna  do  podejmowania  uchwał.
Następnie zapytał czy są uwagi do porządku obrad. 

 Radna Magdalena Kusy zaproponowała ograniczyć  dyskusję  w zakresie  uchwały w sprawie
zmiany  budżetu  miasta  na  2022  rok  gdyż  była  ona  omawiana  szczegółowo  na  wszystkich
komisjach.  

 Radny  Marcin  Fica  zgłosił  wniosek formalny  o  przesunięcie  pkt  8  tj.  Uchwały  w sprawie
wyznaczenia obszaru zdegradowanego oraz obszaru rewitalizacji na terenie Miasta Racibórz na
pkt 3 porządku obrad w związku z tym, że są dzisiaj na sesji zaproszeni goście.

 Wiceprzewodniczący RM Michał Szukalski przedstawił wniosek aby z tego samego powodu
przesunąć  pkt  7  tj.  Uchwałę  w  sprawie  zmiany  Uchwały  Nr  XLII/593/2022  Rady  Miasta
Racibórz  z  dnia  30  marca  2022  r.  w  sprawie  przyjęcia  Gminnego  Programu  Profilaktyki
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-
2023 na pkt  4.  Dodatkowo przekazał,  że  Prezydent  Miasta  wniósł  o uzupełnienie  porządku
obrad o autopoprawki do uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r. oraz uchwałę
w sprawie zmiany wieloletniej  prognozy finansowej,  a Przewodniczący Rady Miasta wniósł
o uzupełnienie porządku obrad o Uchwałę w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/589/2022 Rady
Miasta  Racibórz  z  dnia  23  lutego  2022  r.  w  sprawie  zatwierdzenia  planu  pracy  Komisji
Rewizyjnej  Rady  Miasta  Racibórz  na  rok  2022  z  późn.  zm.  oraz  o  Uchwałę  w  sprawie
rozpatrzenia  petycji  z  dnia  03.07.2021  r.  Następnie  zarządził  głosowania  nad  zgłoszonymi
wnioskami:
Głosowano wniosek w sprawie:
przesunięcia pkt. 8 na pkt 3 - Uchwała w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego oraz
obszaru rewitalizacji na terenie Miasta Racibórz.
Wyniki głosowania
ZA:  20,  PRZECIW:  0,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  0,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  3
Wyniki imienne:
ZA  (20)Irena  Białuska,  Marcin  Fica,  Leon  Fiołka,  Justyna  Henek-Wypior,  Piotr  Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk,
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska,
Paweł  Rycka,  Anna Szukalska,  Michał  Szukalski,  Anna Wacławczyk,  Eugeniusz  Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Marian Czerner, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska
Głosowano wniosek w sprawie:
przesunięcia pkt. 7 na pkt 4 - Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XLII/593/2022 Rady
Miasta Racibórz z dnia 30 marca 2022 r. w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-
2023.
Wyniki głosowania
ZA:  20,  PRZECIW:  0,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  0,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena  Białuska,  Marcin  Fica,  Leon  Fiołka,  Justyna  Henek-Wypior,  Piotr  Klima,  Krystyna
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław
Łęski,  Dawid Łomnicki,  Henryk Mainusz,  Ludmiła  Nowacka,  Justyna  Poznakowska,  Paweł
Rycka,  Anna  Szukalska,  Michał  Szukalski,  Anna  Wacławczyk,  Eugeniusz  Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Marian Czerner, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska
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Głosowano wniosek w sprawie:
uzupełnienia porządku obrad o następujące materiały i projekty uchwał:
1) dwie autopoprawki do Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r. – do pkt 6.
2) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej – po pkt 6.
3)  Uchwała  w  sprawie  zmiany  Uchwały  Nr  XL/589/2022  Rady  Miasta  Racibórz  z  dnia
23  lutego  2022  r.  w  sprawie  zatwierdzenia  planu  pracy  Komisji  Rewizyjnej  Rady  Miasta
Racibórz na rok 2022 z późn. zm. - po pkt 8.
4) Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 03.07.2021 r. - po pkt 8.
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Marian Czerner, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska

Przyjmując powyższe wnioski Rada ustaliła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.
2. Przyjęcie protokołu z XLIII sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Uchwała w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego oraz obszaru rewitalizacji na terenie

Miasta Racibórz.
4. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XLII/593/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 30 marca

2022 r.  w sprawie przyjęcia  Gminnego Programu Profilaktyki  i  Rozwiązywania  Problemów
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2023.

5. Sprawozdanie z działalności Straży Miejskiej w Raciborzu za 2021 rok.
6. Sprawozdanie z działalności spółek miejskich.
7. Sprawozdanie Prezydenta Miasta dotyczące Spółki Unia Racibórz Sp. z o. o. w zakresie:

1) realizacji planów finansowych, planów strategicznych i celów spółki,
2) aktualnej sytuacji finansowej spółki,
3) planu finansowego spółki na 2022 r.

8. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.
9. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
10. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/589/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 23 lutego

2022 r. w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Racibórz na rok
2022 z późn. zm.

11. Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 03.07.2021 r.
12. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
13. Wolne wnioski i informacje.
14. Zakończenie sesji.

2. Przyjęcie protokołu z XLIII sesji Rady Miasta Racibórz.

 Wiceprzewodniczący RM Michał Szukalski z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie nad protokołem sesji z XLIII sesji Rady Miasta Racibórz.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia protokołu z XLIII sesji Rady Miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (17)
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Irena Białuska, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna 
Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Jarosław Łęski
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Leon Fiołka, Anna Szukalska
NIEOBECNI (3)
Marian Czerner, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska

3.  Uchwała  w  sprawie  wyznaczenia  obszaru  zdegradowanego  oraz  obszaru  rewitalizacji
na terenie Miasta Racibórz.

 Radny Zygmunt Kobylak przekazał, że Komisja OKSRiOS zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały. 

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  Komisja  RGBiF  zaopiniowała  pozytywnie  projekt
przedmiotowej  uchwały  wraz  z  wnioskiem  o  włączenie  do  obszaru  rewitalizacji  okolic
ul. Rudzkiej,  Przejazdowej i Bielskiej.  Niemniej  dodał,  że dzisiaj  po konsultacji  z zespołem
autorskim i radcą prawnym zdecydował o wycofaniu tego wniosku. Wskazał, że istnieje duże
zagrożenie,  że  nadzór  prawny  może  później  tą  uchwałę  uchylić  i  pracę  należałoby  zacząć
od początku.

 Wiceprzewodniczący  Rady  Miasta  Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP
pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.   

 Dr Marcin Baron reprezentujący zespół  autorski przekazał, że materiał był szeroko omawiany
na każdej komisji. Dodał, że ustawa o rewitalizacji nakłada na miasto wiele obostrzeń i bardzo
precyzyjną ścieżkę legislacyjną. Dzisiejsza uchwała otwiera drogę do dalszych prac. 

 Radny Marcin Fica przekazał,  że nie mógł uczestniczyć w przeprowadzonych konsultacjach
w związku z tym zwrócił uwagę na kilka elementów, np. brak zapisu o remoncie podwórek przy
ul.  Długiej.  Dalej  uznał,  że  udrożnienie  ul.  Mickiewicza  spowoduje  likwidację  miejsc
parkingowych, nie rozumie więc jak ma ta rewitalizacja wyglądać. Następnie odnosząc się do
terenu żwirowni na Ostrogu przekazał, że Rada zdecydowała o przeznaczeniu tego terenu na
sprzedaż,  prezydent  jednak  tej  uchwały  nie  zrealizował.  Dalej  odnosząc  się  do  tematu
Pl. Długosza wskazał,  że teren ten też miał swój projekt,  jednakże prezydent miasta  z tego
projektu zrezygnował.  Zapytał  więc czy takie  zapisy można do tego materiału  wprowadzić.
Dalej wskazał na zbyt wolny proces termomodernizacji kamienic, mimo gotowych projektów.
Następnie  odnosząc  się  do  tematu  wsparcia  przedsiębiorstw  uznał,  że  prezydent  nie  podjął
wniosków przedsiębiorców w kwestii zmiany w planie zagospodarowania przestrzennego. Dalej
zwrócił uwagę na błędny zapis odnoszący się do lokalizacji starej rzeźni. Następnie w kwestii
budowy nowych mieszkań wskazał, że teren jest, ale to po stronie prezydenta jest zdobycie na
to środków. Dalej wskazał, że na ul. Opawskiej nie ma wybiegu dla psów. W kwestii odbioru
odpadów wskazał na temat zmiany pojemników. W sprawie degradacji podwórek czy terenów
prywatnych wskazał na brak nakazowych przepisów.  

 Dr Marcin Baron reprezentujący zespół autorski przekazał,  że zapisy do których odnosił  się
radny Marcin Fica to wynik warsztatów na których mieszkańcy mogli  zgłaszać swe uwagi.
Zostało to tylko zebrane i umieszczone w tekście. 

 Radny Marcin Fica zapytał czy można coś do tego teraz jeszcze dopisać. 
 Dr Piotr Gibas reprezentujący zespół autorski przekazał, że nie powinno się tego już uzupełniać

bo były to wypowiedzi konkretnych osób. Nie ma to natomiast wpływu na zidentyfikowane
obszary.

 Dr Marcin Baron reprezentujący zespół autorski podkreślił, że Rada dzisiaj dopiero wyznacza
obszar i  to otwiera drogę nad gminnym programem rewitalizacji.  Rada dzisiaj  nie decyduje
o żadnych konkretnych rozwiązaniach.  

 mgr  Agnieszka  Majorek  reprezentująca  zespół  autorski  przekazała,  że  na  warsztatach
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poświęconych wyznaczeniu obszarów mieszkańcy od razu dzielili się konkretnymi problemami
koniecznymi do rozwiązania.  

 Radny  Marcin  Fica  przekazał  propozycje  włączenia  do  programu  rewitalizacji  projektów,
których nie można było zrealizować w ramach budżetu obywatelskiego. Zapytał jednakże czy
można poprawić przynajmniej błędne lokalizacje.  

 Dr  Piotr  Gibas  reprezentujący  zespół  autorski  podkreślił,  że  nie  jest  to  przedmiotem  tej
uchwały.   

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak 
chętnych do dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego oraz obszaru rewitalizacji 
na terenie Miasta Racibórz (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Marcin Fica
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Zuzanna Tomaszewska

Rada  Miasta  podjęła  Uchwałę  Nr  XLIV/630/2022 w  sprawie  wyznaczenia  obszaru
zdegradowanego  oraz  obszaru  rewitalizacji  na  terenie  Miasta  Racibórz.

4.  Uchwała  w  sprawie  zmiany  Uchwały  Nr  XLII/593/2022  Rady  Miasta  Racibórz  z  dnia
30 marca 2022 r.  w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki  i  Rozwiązywania
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2023.

 Radny Zygmunt Kobylak przekazał, że Komisja OKSRiOS zaopiniowała pozytywnie projekt
przedmiotowej uchwały. 

 Przewodniczący RM Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię  komisji  i  brak chętnych
do dalszej dyskusji zarządził głosowanie.

 Głosowano w sprawie:  
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XLII/593/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia
30  marca  2022  r.  w  sprawie  przyjęcia  Gminnego  Programu  Profilaktyki  i  Rozwiązywania
Problemów  Alkoholowych  oraz  Przeciwdziałania  Narkomanii  na  lata  2022-2023
(po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Marcin Fica, Zuzanna Tomaszewska
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Rada podjęła  Uchwałę Nr XLIV/631/2022  w sprawie zmiany Uchwały Nr XLII/593/2022 Rady
Miasta Racibórz z dnia 30 marca 2022 r. w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2023.

 Radna Anna Szukalska zapytała czy powodem tej zmiany jest rozstrzygnięcie nadzorcze.
 Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska przekazała, że nadzór prawny

zakwestionował określenie realizatora programu. Dodała, że wojewoda wszczął postępowanie
nadzorcze,  jednakże  przyjął  wyjaśnienie  urzędu,  że  na najbliższej  sesji  uchwała  ta  zostanie
zmieniona, więc nie było rozstrzygnięcia nadzorczego. 

5. Sprawozdanie z działalności Straży Miejskiej w Raciborzu za 2021 rok.

 Komendant  Straży  Miejskiej  Wiesław  Buczyński  przedstawił  zakres  przedłożonego
sprawozdania i poprosił o ewentualne pytania.

 Radny Piotr Klima zapytał dlaczego miasto porozumiało się tylko z dwoma gminami powiatu
w zakresie wspólnej straży gminnej oraz czy przepisy określają od jakiej liczby mieszkańców
straż gminna musi funkcjonować.  

 Komendant Straży Miejskiej Wiesław Buczyński przekazał, że te porozumienia zostały zawarte
kilkanaście  lat  temu,  gdy  była  zupełnie  inna  sytuacja.  Dodał,  że  przepisy  nie  uzależniają
powołania straży gminnych od ilości mieszkańców.  

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że jakieś 10 lat temu Gmina Nędzą i Gmina Lyski
miały wspólną straż gminną. Praktyka jednak pokazuje, że małe gminy nie są wstanie utrzymać
straży gminnych.   

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  dalszych  pytań  zamknął
przedmiotowy punkt obrad. 

6. Sprawozdanie z działalności spółek miejskich.

 Przewodniczący  RM Marian  Czerner  zaproponował  aby  zabrali  głos  po  kolei  poszczególni
prezesi spółek, chyba, że prezydent będzie chciał na początku jeszcze przekazać jakieś słowo
wstępne. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że nie ma takiej  konieczności, bo po prostu są to
sprawozdania spółek. 

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że radni otrzymali  informację od pana prezydenta odnośnie
spółek.  Dobrze  więc  by  było  aby  ta  informacja  była  uzupełniona  o  jakieś  słowo wstępne.
Zwykle nadzór właścicielski, ten urzędniczy przygotowuje pewną opinię o wykonaniu budżetu,
o sytuacji finansowej spółki na koniec roku. Dobrze byłoby też aby ograniczyć się tylko do
pytań, tak aby nie przedłużać.

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  uznał,  że  najlepiej  będzie  jeżeli  zrobimy  to
w kolejności.  Następnie  zaprosił  do  mównicy  prezesa  Przedsiębiorstwa  Komunalnego,  aby
przedstawił najważniejsze zadania operacyjne i odpowiedział na ewentualne zadane pytania. 

 Prezes  Zarządu  Przedsiębiorstwa  Komunalnego  Sp.  z  o.o.  Bogdan  Gawliczek  przekazał,
że  radni  otrzymali  dane  dotyczące  działalności  spółki,  nie  trzeba  więc  szczegółowo  ich
omawiać. Poprosił więc o ewentualne pytania.  

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  zapytał  na  jakim  etapie  jest  w  tej  chwili
rozbudowa PSZOK-a, na kiedy przewiduje się zakończenie tej inwestycji.  

 Prezes Bogdan Gawliczek wyjaśnił, że to nie PK buduje PSZOK. PK będzie ewentualnie tylko
jego operatorem. Inwestorem jest miasto. Wie,  że jest to już na ukończeniu,  w umowie jest
przewidziane uruchomienie w tym roku. 

 Radna Magdalena Kusy poprosiła o przybliżenie jak na ten moment wygląda park maszynowy
PK. 

 Prezes  Bogdan  Gawliczek  przekazał,  że  przez  ostatnie  lata  dużo  się  zmieniło,  niemniej
zaznaczył, że wszystkie zakupy zostały poczynione ze środków własnych spółki. Posłużono się
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też  finansowaniem  zewnętrznym,  w  większości  to  leasing.  Dzięki  pomocy  miasta  spółka
wypracowała zysk i dzięki temu mogła sfinansować wszelkie zakupy. Największe zakupy są
oczywiście związane z wywozem śmieci. Spółka dysponuje na tą chwilę taborem 11 śmieciarek.
Plus  dodatkowy  jeszcze  sprzęt,  który  jest  wykorzystywany.  Oprócz  tego  w  zeszłym  roku
pozyskano  3  autobusy  z  normą  Euro  6.  Urząd  stara  się  o  zakupy  nowych  autobusów
elektrycznych, miasto ma szanse dostać dofinansowanie. Dalej przekazał, że spółka ma też od
zeszłego roku nowe zamiatarki, pługopiaskarki i kosiarki.  

 Radny  Mirosław  Lenk przekazał,  że  porównując  rachunek  zysków  i  strat  wskazał,  że  na
działalności  podstawowej  sprzedaży  spółka  poniosła  stratę  415.000,00  zł.  Spółka  jednak
rzeczywiście  uzyskała  dodatni  wynik  finansowy.  Dalej  zapytał  czego  dotyczyła  dotacja  na
kwotę 484.429,57 zł. 

 Prezes Bogdan Gawliczek wyjaśnił, że ta pozycja pojawia się u nas już od ładnych kilku lat.
Jest to związane z dotacją jaką otrzymano na dofinansowanie zakupu autobusów, to dotacja
unijna, która jest rozliczana przez 10 lat, tak będzie jeszcze do 2025 roku. Dalej wskazał, że na
działalności operacyjnej jest zysk, jednak z uwagi na to, że ta dotacja musi być w innej pozycji
pokazana,  amortyzacja  bezpośrednio  wchodzi  w  koszty,  a  gdyby  się  amortyzacja  pojawiła
równorzędnie z dotacją to byłby wynik dodatni. 

 Radny Mirosław Lenk przekazał,  że pogorszyły się wskaźniki płynności finansowej, zapytał
więc czym to można tłumaczyć? 

 Prezes Bogdan Gawliczek wyjaśnił,  że związane jest to z inwestycjami w nową działalność.
W zeszłym roku spółka wygrała przetarg na wywóz śmieci, wszelkiej przygotowania, które były
z tym związane, nakłady, które spółka poniosła. Dodał, że w 2020 roku było przygotowanie
spółki, żeby po prostu mogła być konkurencyjna na tym rynku. Dalej wskazał, że od iluś tam lat
spółka miała wynik ujemny i to są pierwsze 2 lata, kiedy spółka jest na plusie. W zeszłym roku
były też odpisy specjalnie związane z utylizacją odpadów. Była to kwota przeszło 114 tysięcy.
Dodał, że wskaźniki nie wyglądają źle i są one na bieżąco monitorowane. 

 Radny Mirosław Lenk uznał, że wskaźniki po coś są i gdy są zdecydowanie za niskie, to jest też
niebezpieczne. 

 Prezes  Bogdan  Gawliczek  wyjaśnił,  że  rok  2021  był  ważnym  rokiem  dla  spółki,  spółka
zapłaciła  wszystkie  podatki.  Nie  ma  żadnych  zaległości  podatkowych,  nie  ma  żadnych
zobowiązań czy też zaległości, długów. 

 Radny Mirosław Len zapytał czy prezes starał się o umorzenie podatku od nieruchomości? 
 Prezes Bogdan Gawliczek wyjaśnił, że nie bo spółka miała zysk. Dodał, że jest świadomy, że

miasto może wspomóc. Niemniej uznał, że spółka twardo stoi na swoich nogach i jest wstanie
być konkurencyjna na rynku.  

 Radny Piotr Klima zapytał o ciemne strony, negatywne, o jakieś kłopoty, trudności? Między
innymi chodzi o personel, o kadry. Zapytał czy spółka zatrudnia Ukraińców. Po drugie wskazał,
że na terenie PK są składowane różne materiały typu wyposażenie domów, meble, sprzęt AGD,
sprzęt  elektryczny,  urządzenia  elektroniczne.  Zapytał  więc  czy  z  tego  sprzętu  mogli  by
skorzystać Ukraińcy.

 Prezes Bogdan Gawliczek wyjaśnił, że jeżeli  coś wjedzie na teren PK to jest odpadem i tym
odpadem już zostanie, a odpad musi wylądować zgodnie z umową, przepisami na RIPOK-u.
W kwestii darów wskazał, że w Raciborzu są magazyny i tam można uzyskać pomoc. Dalej
przekazał, że spółka radzi sobie dobrze, a załoga jest największą jej wartością. Na tą chwilę jest
to ponad 130 etatów. Z końcem roku udało się zwiększyć zatrudnienie w prawie o 30 etatów.
Nie ma problemów jeżeli chodzi o nabory.  

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner zapytała czy można przez to rozumieć, że cała
kadra, która realizowała wywóz odpadów poprzez spółkę Empol została zatrudniona w PK czy
trzeba było to w kadr jeszcze uzupełnić? 

 Prezes  Bogdan  Gawliczek  wyjaśnił,  że  rozmawiano  z  każdym  chętnym.  Nie  cała  załoga
przeszła, więc zatrudniono też nowe osoby.  

 Radny Marcin  Fica  zapytał  jak  na  dzisiaj  wygląda  sprawa dofinansowania  zakupu nowych
autobusów elektrycznych. 
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 Prezes Bogdan Gawliczek wyjaśnił, że  tutaj jednak pan prezydent jest wnioskującym, będzie
potrzebna też umowa. Dodał, że na chwilę obecną nie bierze bezpośrednio w tym udziału. 

 Przewodniczący Rady Miasta  Marian Czerner  z uwagi  na brak dalszych pytań podziękował
prezesowi PK i zaprosił do mównicy prezesa Wodociągów Raciborskich. 

 Radna Ana Szukalska zapytała czy Prezes PRD zgłosił, że nie będzie na sesji? Czy mam jakieś 
informacje.

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  przekazał,  że  do  niego  takie  informacje  nie
dotarły. Może pan prezydent ma jakieś informacje.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazała,  że zaproszenie zostało przekazane,  pan prezes
przekazał, że będzie. 

 Prezes  Zarządu  Wodociągów Raciborskich  Sp.  z  o.o.  Michał  Ziółkowski  w ramach  wstępu
przedstawił  sytuację  spółki  w  2021  r,  który  to  trok  spółka  zakończyła  zyskiem  netto
w wysokości 749.000,00 zł. Był to rok dosyć trudny ze względu na covid i rok, który został
poprzedzony jeszcze trudniejszym okresem kiedy przez parę miesięcy spółka była wyłączona
ze  świadczenia  usług  na  rynku.  Wynik  ten  więc  jest  wynikiem  bardzo  dobrym,  lepszym
znacząco niż w roku 2020. Niemniej dodał, że nie wynik netto jest tutaj najbardziej istotny ale
płynność finansowa. W 2019 r. spółka miała płynność na poziomie 36 setnych, a więc wynik
który zagraża utrzymaniu płynności i  gdyby nie wspomaganie się linią kredytową to spółka
miałaby kłopoty z regulowaniem bieżących zobowiązań. Na koniec roku 2021 ten wskaźnik
wynosi już 1,15 czyli uległ czterokrotnej poprawie. Również wszystkie inne wskaźniki uległy
znaczącej  poprawie.  Trzeba  zaznaczyć,  że  przychody  ze  sprzedaży  wody  wyniosły
11.198.000 zł. ze ścieków 19.156.000 zł, usługi zewnętrzne 2.378.000 zł. Dodał, że tutaj należą
się wielkie podziękowania dla załogi, która w tej materii dokłada wszelkich starań, wykazała się
wspaniałym rezultatem. Dalej wskazał, że ubiegły rok to był rok dosyć ambitny jeżeli chodzi
o  inwestycje  i  modernizację.  Wydano  na  ten  cel  2.835.000  zł  i  gdyby  nie  trudności
z  pozyskaniem wykonawców prac  to  ta  kwota  byłaby  znacząca  większa.  Dodał,  że  w tym
punkcie  brakuje  instalacji  fotowoltaicznej  jest  to  kwota  1.300.000  zł  bo  ta  inwestycja  jest
zrealizowana w tym momencie. Tutaj były kłopoty z wyłonieniem wykonawcy. Podobnie było
z wykonawcą instalacji na ul. Greckiej. Niemniej w tym momencie trwają już odbiory i prace
zostały zakończone. Stan zatrudnienia na rok 2022 to było 147 osób. Spółka generalnie jest
w dobrej kondycji finansowej. Tutaj jeszcze warto dodać, że od listopada 2019 roku spółka nie
korzysta już z linii kredytowej. W tym czasie spółka spłaciła powyżej 8.000.000 zł kredytów.
W ubiegłym roku udało się spółce spłacić już pożyczkę za oczyszczalnie ścieków. Dokonano
też istotnych inwestycji  w sprzęcie. Mamy nowy samochód Scania plus pojazdy operacyjne,
plus koparka. Dzięki temu spółka może konkurować na rynku z firmami prywatnymi. Wskaźnik
rentowności w roku 2021 to jest 2,2. W porównaniu do roku 2020 było to 1.72. Tak samo
rentowność netto wzrosła do 2,25 z 1,75. 

 Radna Anna Szukalska odnosząc się do informacji z posiedzenia rady nadzorczej i wyrażenia
zgody na zawarcie umów leasingu, rozumie, że to dotyczy tych pojazdów o których pan prezes
wspomniał?

 Prezes  Michał  Ziółkowski  odpowiedział,  że  tak,  bo  w  roku  2019  zmieniono  regulamin
organizacyjny, który nakazuje zarządowi powyżej pewnych kwot uzgadnianie z radą nadzorczą
podjęcia tej decyzji. Czyli zarząd ma ograniczone możliwości zaciągania dużych zobowiązań.
Stąd też decyzję rady nadzorczej do której zarząd wnioskował o możliwość zaciągnięcia tych
leasingów. 

 Radna Anna Szukalska wskazała jeszcze na informację w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie
umowy kredytu. Zapytała więc o jakie kredyty chodzi? 

 Prezes  Michał Ziółkowski przekazał, że  tutaj chodzi o kredyt głównie na realizację instalacji
fotowoltaicznej  na terenie  oczyszczalni  ścieków. Jest  to kwota 1.300.000 zł.  Jest  to projekt,
który jest finansowany w 90 %, z tym, że spółka musi na ten projekt najpierw wyłożyć swoje
środki.  Drugi  projekt  to  jest  modernizacja  w  zakresie  budowlanym  i  elektrycznym
i  energetycznym  ujęcia  na  Bogumińskiej.  Została  podjęta  decyzja,  która  była  odsuwana
w czasie, niemniej jest to kluczowe ujęcie i nie można sobie pozwolić na jakąkolwiek awarię
w tamtym miejscu. Jest to kwota 1.980.000 zł. 

8



 Radna Anna Szukalska zapytała jak sobie prezes poradził z pracownikami domagającymi się
podwyżek?  

 Prezes  Michał Ziółkowski przekazał, że  w tym roku były podwyżki w wysokości 400 zł dla
każdego pracownika. Sytuacja jeśli chodzi o pracę w wodociągach nie jest taka zła. Na początku
roku 2019 rzeczywiście było bardzo duże rozwarstwienie płac i pracownicy najniżej uposażeni
zarabiali  niewiele.  Dodał,  że  wraz z  wiceprezesem poprosił  radę  nadzorczą  o obniżenie  im
wynagrodzeń, kwoty te częściowo zostały przeznaczone na uposażenie najniżej zarabiających
pracowników po to żeby utrzymać ich w spółce.  Dodał,  że  od roku 2019 do 2022 fundusz
wynagrodzeń wzrósł o prawie 1.000.000 zł.  Do tego pracownicy w ciągu 10 miesięcy mają
posiłki.  W ubiegłym roku  były  podwyżki,  były  dwie  premie  i  w  tym roku  była  znacząca
podwyżka  400,00  zł  na  każdego  pracownika.  Dodał,  że  jest  na  bieżąco  w  kontakcie
ze związkami zawodowymi, sytuacja wydaje się być zadowalająca pracowników. 

 Radna Anna Szukalska zapytała o wzrost zatrudnienia, etatów? 
 Prezes Michał Ziółkowski przekazał, że nie nastąpił wzrost etatów, oscyluje się w ilości do 150

pracowników. Teraz jest 147 pracowników. Stan zastany było 146.  
 Radna  Anna  Szukalska  zapytała  czy  w  spółce  obowiązuje  regulamin  dotyczący  usług

sponsorskich i czy wodociągi sponsorowały spółkę Unia? 
 Prezes Michał Ziółkowski przekazał, że Wodociągi Raciborskie nie sponsorowały Spółki Unia

ale wspomaga się spółkę Unia na przykład poprzez pomoc z dystrybutorami wody, a więc takie
rzeczy które spółka świadczy dla innych podmiotów jak szkoły czy inne organizacje. 

 Radna Anna Szukalska zapytała czy spółka Unia ma jakieś zaległości wobec wodociągów? 
 Prezes  Michał Ziółkowski przekazał,  że z tego co pamiętam, tak spółka Unia ma niewielkie

zaległości  jeżeli  chodzi  o  płatności  za  wodę.  Z  tym,  że  są  to  niewielkie  kwoty  i  w  tym
momencie te kwestie są wyjaśnione ze spółką Unia. 

 Radny Piotr Klima zapytał jak to wyglądało w zakresie cen wody i innych usług w przyszłości ?
Dalej  zapytał  czy  spółka  jest  przygotowana  na  działania  wobec  ewentualnego  zagrożenia
konfliktem zbrojnym. Czy przewiduje się budowę kilku studni na poszczególnych osiedlach
takich  awaryjnych.  Dodał  też,  że  chwalebne  jest  to,  że  prezesi  potrafią  się  swoją  pensją
podzielić z pracownikami i uznał, że to też powinno pozytywnie zarazić władzę miasta i inne
spółki do podobnych działań.  

 Prezes  Michał Ziółkowski przekazał,  że założeniem spółki miejskiej  jest to żeby świadczyła
najlepiej jak to jest możliwe usługi, w najlepszej cenie dla mieszkańców i taki cel przyświecał
spółce od samego początku i  pomimo trudnych warunków finansowych spółki zadanie było
utrzymać cenę wody na niezmiennym poziomie i tak się właśnie stało. Obecna taryfa jest taryfą
z  2019  roku.  Rola  zarządu  spółki  polegała  na  tym  aby  ograniczyć  koszta  plus  poprawić
rentowności innych działalności,  które spółka świadczy.  Dodał,  że  wodociągi  to jest  bardzo
specyficzna spółka, bo nie rada nadzorcza ani zarząd czy też właściciel decyduje o tym jaka jest
cena wody. Nad wodociągami jest operator, jest organ nadzorczy Gospodarstwo Wody Polskie
i to Wody Polskie decydują o możliwości zmiany taryfy. Dla wód polskich sytuacją wymarzoną
jest to kiedy przychody ze sprzedaży wody i odbioru ścieków pokrywają się z kosztami i że to
jest działalność zero zyskowa. Wody Polskie przyglądają się bardzo szczegółowo wszystkim
wydatkom i wszystkim planom spółki i  na tej  podstawie wyrażają zgodę bądź nie wyrażają
zgody na podwyżkę wody lub odbiór ścieków. W ubiegłym roku wciąż wciąż obowiązywała
taryfa, która miała być niezmieniona przez 3 lata.  Jednakże w czwartym kwartale ubiegłego
toku nastąpiły drastyczne i niczym nie dające się przewidzieć wzrosty cen energii i wzrosty cen
gazu. Sytuacja może być jeszcze trudniejsza. Niemniej dodał, że odwrotnie niż do tego co było
wcześniej przed rokiem 2019 wynik netto spółki może nie być taki dobry jak do tej pory, ale nie
jest  zagrożona  płynności.  I  to  wynika  z  amortyzacji.  Dlatego,  że  amortyzacja  jest  kosztem
niepieniężnym i tutaj płynność jest na bardzo dobrym poziomie no ale wynik netto może być
lekko  gorszy.  Spółka  wnioskowała  do  Wód  Polskich  o  zmianę  tej  taryfy  i  czeka  na
rozstrzygnięcie  organu.  Dodał,  że  jest  to  zmiana  na  najniższym  możliwym,  faktycznie
kosmetycznym poziomie,  jeżeli  chodzi  o  mieszkańców.  Dalej  wskazał,  że  nie  ma  żadnego
zagrożenia jeżeli chodzi o realizację zaplanowanych inwestycji i modernizacji czy prowadzenia
podstawowej działalności spółki. Rozstrzygnięcie Wód Polskich ma nastąpić w okolicy lipca
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i wtedy opinia publiczna zostanie poinformowana o zmianach. Ambicją spółki jest to aby spółka
funkcjonowała warunkach takich jakie są najlepsze jak to jest możliwe. Dalej przekazał, że jest
w kontakcie  ze sztabem kryzysowym i jest przygotowany plan dostarczania wody i odbioru
ścieków  w  sytuacjach  wyjątkowych.  Dodatkowo  prezes  zarządu  wodociągów  został
reklamowany żebym mógł 24 godziny 7 dni w tygodniu być na stanowisku. Co do studni to
przekazał, że jest to pomysł do rozważania z tym, że nie ma takich planów żeby to realizować.
Wydaje się, że obiekty stałe w takiej sytuacji zagrożenia nie są najlepszym pomysłem, tu raczej
chodzi  o  obiekty  mobilne  i  odpowiednie  cysterny,  odpowiednie  zbiorniki,  są  one  obecnie
wykorzystywane w sytuacji dłuższych awarii i raczej ten plan przewiduje takie działanie niż
obiekty, które można byłoby łatwo uszkodzić i zniszczyć. 

 Radny Piotr Klima wskazał na zagrożenie chemiczne i bakteriologiczne wody. 
 Prezes Michał Ziółkowski przekazał, że zakład to obiekt szczególnie chroniony. 
 Radny Piotr Klima wskazał, że powszechnie mówi się o oszczędzaniu wody. Z jednej jednak

strony  jest  działanie  przeciwko  spółce,  która  no  zarabia  na  wodzie.  Zapytał  więc  jak  to
właściwie jest? 

 Prezes Michał Ziółkowski przekazał, że dla spółki im więcej zużycia wody tym lepiej, niemniej
spółka  prowadzi  również  akcje  promocyjne  i  edukacyjne  w  szkołach.  Spółka  promuje
oszczędność wody, promuje używanie jej w sposób racjonalnym.

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner poprosił, aby prezes przedstawił plany związane
z fotowoltaiką w spółce. 

 Prezes  Michał  Ziółkowski  przekazał,  że  sytuacja  z  fotowoltaiką  jest  już  wyjaśniona,  firma
działa,  są złożone na terenie  oczyszczalni  ścieków panele,  konstrukcje,  okablowanie  z  tym,
że trafiono na bardzo niekorzystny czas. Od momentu kiedy rozpoczęto wszystkie procedury
i  został  przygotowany  projekt  do  momentu  ogłoszenia  przetargu  i  realizacji  zdążyła  się
dwukrotnie  zmienić  technologia.  Dodatkowo  ceny  wystrzeliły  do  góry  w  sposób  kilkuset
procentowy. Niemniej oddanie w tej inwestycji jest zaplanowane na lipiec, najpóźniej sierpień
tego roku. W dniu wczorajszym zostały uzgodnione wszystkie zmiany w projekcie. Na początek
będzie to 200 kW, co w znaczący sposób pomoże ograniczyć zużycie energii na oczyszczalni
ścieków. Przygotowuje się również 3 inne obiekty na ujęciach, przy czym również tam spółka
będzie chciała pozyskiwać zewnętrzne środki. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner zapytał jaki procent zapotrzebowania na energię
elektryczną jest w stanie pokryć ta instalacja? 

 Prezes Michał Ziółkowski przekazał, że szacuje się, że około 4% dla całego zakładu. 
 Przewodniczący Rady Miast Marian Czerner uznał, że w sumie niewiele. 
 Prezes Michał Ziółkowski przekazał, że wszystkie dane przestawi podczas otwarcia. 
 Przewodniczący Rady Miasta  Marian Czerner  z uwagi  na brak dalszych pytań podziękował

prezesowi Wodociągów i zaprosił do mównicy prezesa PRD. 
 Prezes  Przedsiębiorstwa  Robót  Drogowych  Sp.  z  o.o.  Krzysztof  Wrazidło  przeprosił

za  spóźnienie  następnie  przedstawił  wyniki  finansowe spółki.  Wskazał,  że  ubiegły  rok  był
rekordowy pod względem sprzedaży. Udało się sprzedaż zakończyć na poziomie 29,5 miliona
i z rekordowym poziomem zysku około 1,1 mln zł.  Pracowników niestety troszeczkę ubyło,
2 lata temu było 56 pracowników. Pomimo wzrostu wynagrodzeń w zeszłym roku o około 14%
zostało 46 osób. Firma w ubiegłym roku w dalszym ciągu inwestowała w środki transportowe.

 Radny Piotr Klima zapytał o sprawy nowej lokalizacji wytwórni i z tym związanych zagrożeń. 
 Prezes Krzysztof Wrazidło przekazał, że w dalszym ciągu lokalizacja jest w trakcie procedury.

Pierwsza lokalizacja przeciąga się dosyć mocno w czasie, w związku z tym w zeszłym roku
zwrócono się z zapytaniem o możliwość lokalizacji wytwórni w innym miejscu. Temat stał się
głośny.  Procedura  jednak  trwa.  Dodał,  że  jest  przekonany,  że  uda  się  dopiąć  pierwszą
lokalizację. 

 Radny Piotr Klima zapytał, czy po ostatnich informacjach medialnych protesty mieszkańców
Raciborza też się wzmogły.

 Prezes Krzysztof Wrazidło przekazał, że przyrosty zachorowań na nowotwory są spowodowane
pewnie po części z wielu różnych czynników. Dodał, ze woli nie wypowiadać się na ten temat,
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bo nie jest specjalistą od chorób. 
 Radna Magdalena Kusy przekazała, że wczoraj na Komisji Oświaty pani dyrektor Arboretum

dziękowała firmie za przekazanie tłucznia na naprawę jednej ze ścieżek. Dodała, że rozmawiano
też o możliwościach odtworzenia toru saneczkowego w związku z czym poprosiła o przychylne
spojrzenie na tą kwestię. 

 Prezes Krzysztof  Wrazidło  przekazał,  że  gdy dyrektor  Arboretum się  zwróci  to  zobaczy co
będzie w stanie zrobić. 

 Radny Paweł Rycka przekazał, że spokojnie czeka co się będzie działo za rok. Dodał, że trzyma
za  prezesa  kciuki  tak  aby  się  udało.  Aczkolwiek  widział  od  samego  początku,  że  będzie
prezesowi bardzo ciężko zmienić tą lokalizację na inną. Pomimo wszystko i tak trzyma kciuki
żeby  się  udało.  Spółka  zaczęła  się  starać  o  drugą  lokalizację.  Jakie  są  tego  efekty  widać.
Na zakończenie jeszcze raz życzył powodzenia. 

 Radny  Mirosław Lenk  przekazała,  że  kiedy  pan  Krzysztof  Wrazidło  objął  funkcję  prezesa
spółki obrót i sprzedaż spółki wzrosła. Kiedyś marzeniem było osiągnąć 15 milionów, dzisiaj
jest prawie 30 milionów i to bez własnej wytwórni. Oczywistym jest, że nikt tej wytwórni nie
chce u siebie,  próbowano w Raciborzu,  nie  udało się,  gdy próbuje  się  poza Raciborzem to
wzburzyło  się  mieszkańców  innych  Gmin,  naturalna  rzecz.  Zapytał  więc  czy  warto
rzeczywiście,  skoro można i  bez tego? Całkiem skutecznie  z  ponad milionem zysku.  Może
warto to rozważyć. 

 Radna Anna Szukalska przekazała, że w lutym 2020 r. na sesji radna Magdalena Kusy oficjalnie
dziękowała  Prezydentom  za  przeniesienie  wytwórni  asfaltu  do  Bukowa.  Mamy  rok  2022,
nie ma Bukowa, dowiadujemy się, że jest nowa lokalizacja w Kornicach. Teraz prezes mówi,
że  ciągle  liczy,  że  to  będzie  ta  pierwsza  lokalizacja.  Poprosiła  więc,  aby  prezes  mógł
przedstawić chronologicznie co się stało, bo wszyscy mieli wrażenie, że to jest już załatwione.
Poprosiła też o nakreślenie problemów, które sprawiły, że się nie udało.  

 Prezes Krzysztof Wrazidło przekazał, że nie powiedziałem ani Buków ani Kornice. Powiedział
lokalizacja pierwsza i druga. Dodał, że to wszystko co miałem do powiedzenia dzisiaj na ten
temat.  Uznał,  że  po  zakończeniu  postępowania  można się  spotkać  i  wtedy chronologicznie
wszystko wyjaśni.

 Radna  Magdalena  Kusy  ad  vocem do  radnej  Anny  Szukalskiej  przekazała,  że  zdaję  sobie
sprawę,  że  zdarzają  się  problemy  z  czytaniem  ze  zrozumieniem,  ale  ze  słuchaniem
ze zrozumieniem, to ją zaskakuje. Dodała, że nigdy nie podziękowała za przeniesienie otaczarni
do Bukowa.  Podziękowała  za  to,  że  otaczarnia  nie  działa  na  Płoni.  Poprosiła  o  precyzyjne
wypowiedzi w tym temacie.

 Radna Anna Szukalska przekazała, że zacytowałam artykuł z Nowin, a pani radna nie wnosiła
sprostowania. 

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  przekazał,  że  chwalebne  jest  to,  że  w  PRD
znacznie  wzrosły  wynagrodzenia  dla  pracowników.  Następnie  z  uwagi  na  brak  dalszych
zgłoszeń podziękował prezesowi PRD i zaprosił do mównicy prezesa ZZO.

 Prezes Zarządu Zakładu Zagospodarowania Odpadów Sp. z o.o. Jan Makowski przekazał, że
jest  w  takiej  sytuacji,  że  będzie  przedstawiał  wyniki  jego  poprzednika.  Uznał,  że  sytuacja
finansową  jest  najważniejsza  w  działalności  biznesowej.  Rok  zamknął  się  wynikiem
pozytywnym 308.000,00 zł.  Przy czym struktura przychodów była następująca,  składowisko
w 86% i 14% kompostownia, a to wszystko warte 5.389.000,00 zł. Przy kosztach w wysokości
4.949.570 zł. Największą pozycją kosztową są opłaty środowiskowe, wynagrodzenia i podatek
od nieruchomości. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że zgodnie z ustawą o odpadach coraz
mniej  można  deponować  odpadów  na  składowisku.  Zapytał  więc  na  ile  lat  mamy
zagwarantowane  zdolności  przyjmowania  odpadów  na  składowisku  i  czy  oprócz  tego,
że przyjmujemy odpady z naszej lokalnej instalacji, przyjmujemy też z innych źródeł? 

 Prezes  Jan  Makowski  przekazał,  że  nasze  składowisko  jest  do  2035  roku,  tak  zostało
oszacowane w umowie operatorskiej. Z miasta przyjmowane jest około 26.000 ton odpadów.
Ale pozwolenie  jest  na około 45.000. Do tego roku jest  też  umowa z operatorem. Czyli  ta
selektywna zbiórka realizowana przez firmę zewnętrzną, do nas należy kompostownia i to co
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służy  nadzorowi  i  temu  żeby  składowisko  było  przez  pod  względem  wymogów  formalno-
prawnych właściwe gospodarowane. 

 Radna Anna Szukalska uznała, że prezes przejął jedną z lepiej zarządzanych spółek po jednym
z  najlepszych  prezesów,  ma  więc  wysoko  podniesiona  poprzeczkę.  Następnie  zapytała  czy
prezes miał już doświadczenie stricte w tej branży którą objął?

 Prezes  Jan  Makowski  przekazał,  że  jest  zadowolony  z  faktu,  że  znowu  trafił  do  grupy
najlepszych. Bo to szczęście zawodowe miałem 27 lat w energetyce, w branży odpadowej nie
był  prezesem spółki.  Natomiast  Elektrownia  w Rybniku  to  jego  27 lat  podstawowej  pracy
na stanowisku inżynierskim. W związku z tym zagadnienia ochrony środowiska są mu znane.
Dodał, że okrył dla siebie urządzenie energetyczne, które produkuje biogaz, a z biogazu energię
elektryczną.  10  lat  temu spółka  Warszawska dokonała  inwestycji,  na  dzisiaj  ma  przychody
rzędu 10 mln zł. 

 Radna Anna Szukalska zapytała co prezes będzie realizował po poprzedniku oraz jakie ma inne
własne plany ? Dodała, że takim wrażliwym jeszcze ostatnio tematem była obawa budowania
spalarni. Zapytała więc jaki jest stosunek prezesa do ewentualnego budowania bądź nie? 

 Prezes Jan Makowski przekazał, że nie wie czy może swojej inżynierskie sekrety zdradzać, bo
po inżyniersku uznał, że spalarnia to jest dobry pomysł. Natomiast tam gdzie drwa rąbią, tam
wióry lecą. Są oczywiście technologie, które pozwalają na oczyszczanie spalin. Natomiast są
inne względy, które radnych interesują.  Miasto może mieć odpady dobrze zagospodarowane
i oczyszczone. Polityka unijna pokazuje, że na ten recykling i powtórne wykorzystanie staje się
bardzo ważne i coraz bardziej skodyfikowane. Tutaj należy tworzyć rozwiązania, które pozwolą
za parę lat te wskaźniki osiągnąć. Potrzeba więc inwestycji, do nich należy spalarnia. Dodał,
że  marzyć  można,  natomiast  trzeba  jeszcze  realnie  się  rozejrzeć  wokół  swoich  partnerów
i dzisiaj miasto z 26.000 odpadów takiej spalarni nie wybuduje i musiałoby być takich odpadów
około 140.000. Robią to różne podmioty w Polsce. W naszym regionie byłoby to trudne, ale
niewykluczone.  Dodał,  że  jest  otwarty  w ogóle  na  wszelkiego  rodzaju  pomysły,  ale  też  na
rozmawianie  o  rozwiązaniach,  które  są  potrzebne  tu  i  teraz.  Dodał,  że  dostrzega,
że kompostownia dzisiaj pęka w szwach. Kompostownia jest nie tylko potrzebna na przyszłość
by osiągnąć odpowiednie wskaźniki, ale też i biznesowo jest warta do rozpatrzenia. Niestety
mamy wstrzymany odbiór z zewnątrz, realizujemy tylko potrzeby miasta. Stąd jego pomysły na
to by zrobić to inaczej niż teraz w Raciborzu, gdzie proces trwa od 6 do 12 miesięcy. Można to
zrobić w 6 tygodni i są na to sposoby. W niedługim czasie chciałby więc porozmawiać o takiej
inwestycji.  Ona  jest  biznesowo  może  trudna  do  oszacowania,  ale  ze  względu  na  potrzebę
osiągnięcia wskaźników w zasadzie konieczna do zrobienia. Bez tego w 2035 roku wskaźników
miasto nie osiągnie i może stać się to co w Rudzie Śląskiej. Tam są kary za niedotrzymanie
pewnych parametrów środowiskowych. 

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  uznał,  że  dobrze,  że  na  składowisko  nie
kierujemy całego strumienia 26.000 ton odpadów tylko te 50% frakcji biodegradowalnej, która
po  przejściu  przez  mechaniczną  biologiczną  instalację  jest  do  opanowania  bo  inaczej  to
składowisko faktycznie nie przetrwałoby zbyt długo w czasie. Następnie zapytał na jakim etapie
jest rozbudowa kompostowni zaplanowana przez poprzednika i jaka to będzie technologia ? 

 Prezes Jan Makowski przekazał, że ma przygotowany kompletny plan, wyprzedzając troszkę
fakty. Z harmonogramu wynika, że obecnie jest to na etapie opracowywania dokumentów dla
pozyskania  dofinansowania.  Opracowywany  jest  plan  funkcjonalno  -  użytkowy  z  naszym
ekspertem tak aby ruszyć jak najszybciej. 

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  zapytał  czy  decyzja  środowiskowa  jest  już
załatwiona  czy  jest  prawomocna  i  nie  będzie  żadnych  przeszkód żeby z  inwestycją  ruszać.
Poprosił też aby w minimalny sposób prezes przybliżył tą technologię. 

 Prezes  Jan  Makowski  przekazał,  że  decyzja  jest  prawomocna.  Natomiast  gdy  chodzi
o  technologie  to  jest  sporo  firm  na  rynku.  Chodzi  o  taką  związaną  z  energetyką,  czyli
odzyskiwaniem tego co w kompoście jest. Okazuje się, że falujące powietrze nad kompostem to
jest 60/70 stopni, które wylatuje. W związku z tym wystarczy to zamknąć w taki reaktor i to
ciepło  uzyskać.  Taka  technologia  pozwoli  to  ciepło  wykorzystać  do  tego  żeby  ten  proces
kompostowania  skrócić.  Ciepło  jest  odzyskiwane poprzez  membrany  w sufcie,  tym samym
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higienizuje  się  powietrze  więc  odorowość  jest  na  poziomie  trudno  wyczuwalnym.  Dodał,
że jeżeli by radnych naprawdę to szczegółowo interesowało to chętnie taką prezentację zrobi. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że taką prezentację można na Komisji
Gospodarki w stosownym czasie przedstawić. Uznał, że ma to być podobna instalacja jak ta
wykorzystywana obecnie na RIPOK-u. Następnie zapytał czy przewiduje się kompostowanie
też odpadów kuchennych? 

 Prezes  Jan  Makowski  przekazał,  że jest  to  ujęte  jako  jeden  z  dodatkowych  czynników,
ale trzeba to pamiętać że my dzisiaj mamy certyfikat ministerstwa, ale mieszanie jest szalenie
niebezpieczne.  W związku z tym trzeba  te  linie  technologiczne  bardzo dokładnie  szacować
i w odpowiednich proporcjach dawkować. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner zapytał czy szansa żeby było to mieszane i czy
wtedy otrzymalibyśmy kompost, który nadaje się do uzdatniania? 

 Prezes Jan Makowski przekazał, że jest szansa i kompost można wykorzystać na rekultywację
albo stabilizację. 

 Radny Piotr Klima zaprosił prezesa na Komisję Gospodarki i uznał, że najlepiej, aby komisja
mogła na miejscu zobaczyć szczegóły. Dalej zapytał czy poprzednikowi prezesa została złożona
propozycja dalszej pracy czy współpracy. Dalej zapytał jak w przyszłości będzie rozwijała się
kwestia składowania odpadów z poza Raciborza, z poza Powiatu Raciborskiego. Dalej zapytał
czy  długofalowo  warto  myśleć  o  spalarni  czy  jednak  spalać  gdzieś  u  kogoś?  Dodatkowo
wskazał, że w dawnych czasach odpadki kuchenne wykorzystywano inaczej niż dzisiaj. 

 Prezes Jan Makowski przekazał,  że co do warunków współpracy to ona jest  normalna,  taka
w  której  najważniejszy  jest  interes  spółki,  mieszkańców  i  cel.  Dodał,  że  dokumentacja
oczywiście  była  prowadzona,  bo  spółka  jest  pod  szczególnym  nadzorem.  Dalej  przekazał,
że o pozwolenie środowiskowe wnioskował jego poprzednik. Co do przyszłości i wizji spalania
w innym mieście przekazał, że takich możliwych miast jest co najmniej 2 albo 3. Natomiast na
dzisiaj  nie  wie jaki  będzie priorytet  miasta.  Więc bardziej  skupia się  na tym aby poszukać
najlepszych technologii i narzędzi do tego aby realizować politykę miasta. Natomiast czy spalać
w innym mieście? To może na tej komisji można się zastanawiać. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy wyjaśniając przekazał, że  dzięki umowie zawartej wiele lat
temu  z  firmą  Empol,  cały  czas  firma  Empol  ma  prawo dostarczać  cudze  śmieci  na  nasze
wysypisko i żeby mieć świadomość jaka to jest proporcja. 7000 ton z naszego RIPOK-a to są
nasze śmieci natomiast około 19 000 ton to są śmieci cudze. Zawierając wieloletnią umowę ze
spółką Empol oddaliśmy im powierzchnię naszego wysypiska i dlatego ono nam starczy tylko
na najbliższe 13 - 15 lat. Gdyby nie było takiej umowy moglibyśmy korzystać z tego wysypiska
pewnie 3 - 4 razy dłużej. 

 Przewodniczący Rady Miast Marian Czerner uznał,  że prezydent przewymiarował  zdolności
produkcyjne RIPOK-a bo jego możliwości są na 40.000 w skali roku. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy wyjaśnił, że firma może przywieść odpady z innych RIPOK-
ów. 

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  uznał,  że  z  zewnątrz  przyjmujemy  my  i
wydajemy komuś zgodę bądź nie na przyjęcie? 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że zgodnie z tą umową firma Empol może od
kogoś wziąć i wprowadzić na nasze wysypisko.

 Radny Piotr Klima zapytał co się dzieje gdy firma będzie chciała składować różne rzeczy czy to
podlega jakiś kontroli?  

 Prezes Jan Makowski przekazał, że oczywiście jest narzędzia informatyczne, oprócz tego stały
nadzór. Są też częste badania i około 12 raportów na rok. Dodatkowo jest monitoring cały czas
uruchomiony.  Natomiast  osobiście  nie  słyszał  żeby  wożono  odpady  zza  granicy.  Niemniej
polityka odpadowa jest coraz droższa i to trzeba sobie z tego zdawać sprawę.  

 Radny Piotr Klima przekazał, że co jakiś czas słyszy się, że statek przypłynął właśnie do portu
i teraz pociągami to idzie do Raciborza, na przykład.

 Prezes Jan Makowski przekazał, że w naszej firmie tego nie było. 
 Przewodniczący Rady Miasta  Marian Czerner  z uwagi  na brak dalszych pytań podziękował
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prezesowi ZZO i zaprosił do mównicy prezesa RTBS.
 Prezes  Zarządu  Raciborskiego  Towarzystwa  Budownictwa  Społecznego  Sp.  z  o.o.  Adam

Wenda przekazał, że głównymi obszarami działalności spółki jest działalność inwestycyjna oraz
zarządzanie  istniejącym  i  powierzonym  zasobem  mieszkaniowym.  Dane  finansowe  za  rok
ubiegły  to:  przychody  netto  sprzedaży  wyniosły  2.315.000  zł.  Koszty  operacyjne  wyniosły
1.842.000 zł. Pozostałe przychody operacyjne wyniosły 39.000 zł. Pozostałe koszty operacyjne
wyniosły  14.000  zł.  Przychody  finansowe  na  poziomie  3  000  zł.  Przy  założeniu  kosztów
i przychodów na tym poziomie spółka wypracowała zysk na poziomie niespełna 445.000 zł.
Jeśli  chodzi  o  działalność  inwestycyjną  to  w  ubiegłym  roku  spółka  kontynuowała
oraz  zakończyła  budowę  budynku  przy  ulicy  Łąkowej.  Jeśli  chodzi  o  pozostałe  działania
inwestycyjne  to  w  październiku  ubiegłego  roku  został  ogłoszony  przetarg  na  wykonanie
dokumentacji  projektowej  budowy  dwóch  budynków  na  działce  sąsiedniej.  W  ramach  tej
inwestycji  mogą  powstać  dwa  budynki  mieszkalne  łącznie  z  120  mieszkaniami.  Obecnie
jesteśmy na etapie sprawdzenia i odbioru tej dokumentacji projektowej. Jeśli chodzi o plany na
ten rok to mając kompletną dokumentację projektową chcemy uzyskać źródła finansowania tej
inwestycji  w postaci  dopłaty do budowy. Jeżeli  ta dopłata  zostanie  pozyskana to na pewno
chcielibyśmy wybrać generalnego wykonawcę robót budowlanych oraz rozpocząć tą budowę. 

 Radna Anna Szukalska zapytała czy realizacja kolejnych dwóch bloków będzie na tej samej
działce? 

 Prezes Adam Wenda przekazał,  że  na sąsiedniej,  której  spółka stała  się  właściciele  w roku
ubiegłym.  

 Radna Anna Szukalska wskazała, że to dość długo trwa, więc zapytała z czym to jest związane. 
 Prezes  Adam  Wenda  przekazał,  że  przetarg  ogłoszono  październiku  roku  ubiegłego,

rozstrzygnięto  w  listopadzie,  a  w  grudniu  zawarto  umowę.  Obecnie  jest  etap  sprawdzenia
i odbioru tej dokumentacji. 

 Radna Anna Szukalska zapytała o zasady przydziału tych 120 mieszkań. 
 Prezes Adam Wenda przekazał, że będzie to podobnie, jak przy dwóch pierwszych budynkach.

Sam  nabór  i  przyznawanie  tych  mieszkań  będzie  się  odbywało  przez  Urząd  Miasta
w Raciborzu. 

 Radna Anna Szukalska przekazała, że rozumie więc, że będą to zasady, przyjęte uchwałą. 
 Prezes Adam Wenda przekazał, że jeżeli to nie zostanie zmienione to na pewno będzie to na

zasadach analogicznych. 
 Przewodniczący Rady Miast Marian Czerner zapytał, czy te nowe budynki będą w tej samej

kubaturze.  Czy docelowo na  całym tym terenie  powstaną  tylko  dwa budynki,  czy  tam jest
miejsce na trzy? 

 Prezes Adam Wenda przekazał, że powstaną dwa budynki bez garaży podziemnych, ale o jedną
kondygnację wyższe z racji tego, będą dwuklatkowe z windą, tak aby móc ubiegać się o dopłaty
w ramach funduszu dopłat. Najlepiej aby ta winda obsługiwała jak największą ilość mieszkań
ze względu na koszty jej wybudowania i eksploatacji.  

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  przekazał,  że  rozumie  więc,  że  będzie  to  5
kondygnacji.  

 Radny Piotr Klima przekazał, że TBS-y to generalnie nowe budownictwo. W mieście jest zaś
bardzo dużo starego zasobu w różnym w zarządzie.  Są kłopoty żeby pustostany przywrócić
do  normalności.  Zapytał,  więc  mógłby  się  zainteresować  takimi  lokalami,  kamienicami
w części, w całości? Po drugie zapytał o konkurencyjną firmę dla TBS-u, która jak się okazało,
też  jest  niejako  TBS-em ale  z  Bielska-Białej.  Czy z perspektywy czasu  innym miastom to
wyszło czy nie.  U nas radni powiedzieli,  że mamy swój TBS, czy była to słuszna decyzja,
czy popełniono błąd? 

 Prezes Adam Wenda przekazał, że nie wie jakie są losy tamtego TBS i także trudno mu oceniać
na jakim obecnie jest etapie działalność tego SIM-u Śląsk Południe. Nie chciałby więc tutaj się
wypowiadać.  Jeśli  chodzi  o  budynki  to  TBS również  może  zajmować  się  modernizacjami,
remontami  istniejącego  zasobu  mieszkaniowego.  Oczywiście  najlepiej  aby  były  to  budynki
całkowicie wysiedlone, nadające się do remontu lub przebudowy. 
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 Radny Mirosław Lenk przekazał, że na przykład budynek na ul. Matejki został zaadaptowany. 
 Prezes Adam Wenda przekazał, że podobnie było z budynkami przy ulicy Głubczyckiej. 
 Radny Mirosław Lenk zapytał  czy  prezes  wstępnie  szacował  koszty,  bo temat  jest  obecnie

trudny. 
 Prezes  Adam Wenda  przekazał,  że  ciężko  cokolwiek  prognozować.  Jeśli  chodzi  o  te  ceny

remontów budowlanych to wydaje się, że przynajmniej jeśli chodzi o ceny materiałów to one
dzisiaj się nieco ustabilizowały. Jeśli chodzi o koszt robót budowlanych to ciężko cokolwiek
prognozować. Wskazał, że wykonawcy mają narzędzia w postaci tarcz covidowych, które dają
im możliwość, niezależnie od tego co jest w umowie, występować do inwestorów o waloryzację
wynagrodzenia.

 Radny Mirosław Lenk  przekazał,  że  już  na  etapie  przetargu  te  ceny  mogą być  kosmiczne.
Dodał, że trudno będzie to porównać z tymi dwoma budynkami. 

 Prezes Adam Wenda przekazał, że tam koszt robót budowlanych w budynku był na poziomie
3.500 zł, dzisiaj o takich kosztach możemy pomarzyć. Dzisiaj to będzie na poziomie 5.000 –
6.000 zł. Generalnie zmieniły się mechanizmy finansowania tej inwestycji i tak jak te pierwsze
dwa  budynki  były  realizowane  przy  udziale  dopłaty  40%.  i  dopłata  była  wypłacana
po zakończeniu  budowy i  oddaniu budynku do użytkowania.  Teraz mechanizm się zmienił,
dopłata  jest  na  poziomie  80%  jest  wypłacana  praktycznie  przed  rozpoczęciem  realizacji
inwestycji.  Czyli  gmina otrzymuje te pieniądze,  przekazuje do TBS-u, uzupełnia udział o te
swoje 20%, po zakończeniu inwestycji się rozlicza. Może być problem. Mówi się o tym żeby te
dopłaty również były waloryzowane. 

 Radny Mirosław Lenk zapytał jak prezes ocenia szansę pozyskania tych środków? 
 Prezes Adam Wenda przekazał, że o ile te środki funduszu dopłat będą, to jest dość realne ich

pozyskanie. Z tego co się mówi środki funduszu dopłat już zostały wyczerpane. Bank może
przekazać  informacje,  że  wniosek  prawnie  został  zakwalifikowany,  ale  dopłata  zostanie
wypłacona w terminie późniejszym.

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  poprosił  o  wyjaśnienie  różnic  w  zasadach
przyznawania tej dotacji.

 Prezes  Adam  Wenda  przekazał,  że  wzrosła  dopłata.  Jeżeli  chodzi  o  parametry  zasad
przyznawania mieszkań to one są ustalone przez Gminę zgodnie z prawem miejscowym danego
miasta.  

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że  przy tamtym kredycie on był też
obwarowany pewnymi zasadami. 

 Prezes Adam Wenda przekazał, że na pewno narzucały pierwszeństwo dla osób zwalniających
lokal komunalny.

 Radna Anna Szukalska zapytała jak wygląda obecnie sytuacja z możliwością wynajęcia tego
typowego mieszkania TBS-owskiego. Jaki jest okres oczekiwania? 

 Prezes Adam Wenda przekazał, że trudno mówić o jakimkolwiek okresie oczekiwania ponieważ
ruch  w  istniejącym  zasobie  odbywa  się  na  zasadzie,  że  ktoś  musi  wypowiedzieć  umowę.
Rocznie  jest  kilkanaście  takowych  mieszkań.  Na  dzień  dzisiejszy  jest  zaś  złożonych  173
wnioski. 

 Radna Anna Szukalska zapytała co dalej po ul. Łąkowej, jakie są dalsze plany? 
 Prezes Adam Wenda przekazał, że trwają rozmowy z miastem na temat przekazania kolejnej

działki przy ulicy Lotniczej. 
 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner z uwagi na brak dalszych zgłoszeń podziękował

prezesowi TBS-u i zaprosił do mównicy prezesa spółki Unia. 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy zaproponował aby połączyć ten punkt i następny. 
 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że przejście będzie płynne ponieważ 

nie ma żadnych głosowań. 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że zarówno on jak i prezes mają przygotowane

prezentacje, tak aby umiejscowić w całość funkcjonowanie spółki. Więc najlepiej aby po prostu
ten jeden punkt razem rozpatrzyć. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że nic nie stoi na przeszkodzie, aby
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uzupełniać wypowiedzi, prezentację uruchomić. Można zacząć od prezentacji prezydenta. 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy w formie prezentacji  przedstawił szeroki obraz dotyczący

spółki  Unia  Racibórz,  spółki  z  ograniczoną odpowiedzialnością,  spółki  sportowej,  która  ma
zrealizowania  określone cele.  Warto więc,  aby radni  zapoznali  się  ze wszystkimi  aspektami
dotyczącymi  działalności.  Dalej  przytoczył  zapisy  ustawy  o  sporcie.  Podstawowy  warunek
istnienia klubu sportowego stanowi realizacja zadań w zakresie sportu. Ustawa nawet wskazuje
co to są owe zadania w zakresie sportu – to wszelkie formy aktywności fizycznej, które przez
uczestnictwo  doraźne,  może  być  także  rekreacyjne  lub  zorganizowane  wpływa  na
wypracowanie  lub  poprawienie  kondycji  fizycznej  i  psychicznej  uczestników,  rozwój
stosunków społecznych lub osiągnięcie wyników sportowych na wszelkich poziomach. Mówiąc
w skrócie celem działania tej spółki, czyli celem istnienia klubu sportowego nie jest zysk, ale
realizacja  celów sportowych i  społecznych.  Dalej  przekazał,  że  zgodnie z  przepisami  kluby
sportowe mogą funkcjonować w ramach różnych form prawnych, może to być spółka akcyjna,
spółka  z  ograniczoną  odpowiedzialnością,  stowarzyszenie  rejestrowe,  fundacje,  spółdzielnie.
Niższe  szczeble  rozrywkowe  cechują  się  tym,  że  kluby  działają  najczęściej  w  formie
stowarzyszeń. To jednak rodzi się pewien problem kiedy klub gra w ligach wyższych niż w
okręgowa czy też czwarta liga. Związki sportowe, a w przypadku piłki nożnej jest to Polski
Związek  Piłki  Nożnej  mogą  utworzyć  ligę  zawodową.  W  skład  ligi  zawodowej  w  grach
zespołowych wchodzą  jednak wyłącznie  kluby sportowe działające  jako spółki  akcyjne  lub
spółki z ograniczoną odpowiedzialnością. Na teraz w polskiej piłce nożnej ligą zawodową jest
Ekstraklasa.  Jednakże  działania  PZPN  dążą  do  tego  aby  udział  w  rozgrywkach  pierwszej,
drugiej  i  trzeciej  ligi  miały  kluby  działające  jako  spółki  akcyjne  i  spółki  z  ograniczoną
odpowiedzialnością.  Te  formy  działania  klubów  sportowych  stają  się  też  coraz  bardziej
powszechne także i w czwartej lidze. Działanie Unii jako spółki prawa handlowego daje więc
pewność i o wiele większy komfort co do tego, że kryteria prawne są i będą zachowane. Dodał,
że jest bardzo prawdopodobny awans klubu do 4 ligi. Dalej wskazał, że dzięki formie spółki
Unia staje się bardziej profesjonalnym podmiotem, który w przypadku dalszych sukcesów już w
przeciągu kilku kolejnych lat  może generować nie tylko wyniki sportowe. Wyniki sportowe
zarówno dzieci i młodzieży, ale także i seniorów mówią same za siebie. Współpraca z Klubem z
najwyższej klasy rozgrywkowej w Polsce, z Rakowem Częstochowa, który jest według wielu
ekspertów  oceniany  jako  jeden  z  najlepiej  zarządzanych,  jako  jeden  z  najbardziej
innowacyjnych klubów w naszym kraju, daje efekty nie tylko w postaci wyniku sportowego, ale
także,  jeżeli  chodzi  w postaci  doskonałego przygotowania  kadry trenerskiej.  Podsumowując
przekazał, że spółka prawa handlowego jest jedną z wielu form prowadzenia klubu sportowego.
Daje gwarancję spełnienia kryteriów prawnych wymaganych do wzięcia udziału w rozgrywkach
lig zawodowych, ale także i tych niższych, gdzie PZPN ma swoje jakby sugestie. Prowadzenie
klubu jako spółki nie musi generować dochodu jednak profesjonalizacja jego działania może w
przyszłości przynieść Unii również korzyści finansowe. Dalej przedstawił drugi aspekt działania
Unii Racibórz jako spółki komunalnej. Ze względu na cel działania możemy rozróżnić 2 rodzaje
spółek komunalnych: spółki gospodarcze oraz spółki społeczne. Spółki gospodarcze świadczą
usługi i pobierają za nie opłatę z której finansują koszty związane z wykonaniem tych usług.
Natomiast  spółki,  które  określiłem  mianem  spółek  społecznych  ich  celem  jest  wykonanie
pewnych  zadań,  które  powinna  realizować  gmina,  a  za  które  nie  musi  pobierana  opłata,
albo  opłata  bywa  pobierana,  ale  jest  niższa  niż  to  wynikałoby  z  rzeczywistych  kosztów.
W  takim  wypadku  istotne  jest  to,  że  spółka  realizuje  powierzone  jej  zadania  społeczne,
a nie tylko jaki osiąga wynik finansowy. Dalej wskazał, że Unia Racibórz jest właśnie taką
spółką społeczną. Działa po to aby realizować cele sportowe, a w szczególności szkolenie dzieci
i młodzieży. Nie ma to być działalność nastawiona na zysk, ale na efekty sportowe i społeczne.
Dalej  przedstawił  wydatki  na  sport  i  samą Unię  bez  względu,  czy  to  było  stowarzyszenie,
czy raciborskie towarzystwo piłkarskie, na przestrzeni ostatnich 11 lat, wydatki kształtują się
bardzo  podobnie.  W  tym  czasie  między  2011  a  2021  rokiem  minimalna  pensja  krajowa
praktycznie  wzrosła  dwukrotny.  Dalej  przekazał,  że  gdy  kwoty  dotacji  dla  Unii  Racibórz
podzielimy  przez  aktualną  na  dany  moment  wartość  minimalnej  krajowej  to  okazuje  się,
że  w  2011  kluby  sportowe  otrzymywały  219  takich  minimalnych  krajowych.  W 2013  był
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spadek, 2015 - 156 minimalnych krajowych, ale w 2016 już 229, a od roku 2018 tak naprawdę
na Unie pod względem minimalnej krajowej wydajemy coraz mniej. Dalej przedstawił dane na
temat  szkolenie  dzieci  i  młodzieży.  Okazuje  się,  że  w  tych  ostatnich  latach  tak  naprawdę
szkoleniem obejmowana była mniej więcej zawsze ta sama ilość dzieci. Około 500 dzieci co
roku w Raciborzu jest objęte szkoleniem piłkarskim. Natomiast gdy chodzi o samą spółkę Unia
między rokiem 2020, rokiem powstania,  a  końcem roku do 2021 mamy wzrost  dwukrotny.
Następnie poprosił o wysłuchane nagrania, wypowiedzi  fachowca, trenera koordynatora pana
Marka Hanzla  na  temat  szkolenia.  W odtworzonym nagraniu  Pan  Marek Hanzel  -  główny
trener,  zajmujący  się  planowaniem,  programowaniem  i  kontrolą  szkolenia  przedstawił
szczegóły współpracy z panem Markiem Śledziem, osobą, która w kręgu trenerskim jest bardzo
znana.  Dodał,  że  udział  w  cyklicznych  spotkaniach  przyniósł  wymierne  rezultaty.
Wprowadzono  nowe  standardy  pracy  organizacyjnej  i  szkoleniowej,  przed  treningowej,
treningowej,  meczowej,  które  trenerzy  musieli  i  muszą  stosować.  Zunifikowano  proces
szkoleniowy tak, żeby praca na poszczególnych etapach nie kolidowała ze sobą. Praca w tej
technologii  już  przynosi  efekty.  Osiągnęliśmy  awans  sportowy  na  poziomie  trampkarzy.
Drużyna  trampkarzy  awansowała  do  I  ligi  trampkarzy,  rywalizuje  z  naprawdę  uznanymi
i mocnymi akademiami na rejonie piłkarskim jakim jest Śląsk. Drużyny młodzieżowe też rosną
w  siłę.  Brakuje  tylko  boiska  ze  sztuczną  nawierzchnią,  tak  żeby  ten  proces  szkoleniowy
odbywał  się  przez  cały  rok.  Dalej  wskazał,  współpraca  z  Akademią  Rakowa  daje  nam
możliwość praktycznie cyklicznych szkoleń online. Przez ten okres kilku lat odbyło się około
kilkadziesiąt  szkoleń  dotykających  mikro  taktyki,  makro  taktyki,  treningu  bramkarskiego,
mentalnego, motorycznego, cały czas podnosi się jakość szkolenia, cały czas jest podnoszona
jakość naszych trenerów. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  były  to  wypowiedzi  człowieka,  który  stoi
za sukcesem Unii  Racibórz.  Dalej  przypomniał  historię  niewybudowania boiska ze sztuczną
nawierzchnią. W tym czasie miasto Racibórz wydało między innymi na Aquapark 30 milionów,
na przystań 2,9 miliona, remont hali sportowej 10,6, remont stadionu przy ulicy Zamkowej 11
mln. Razem kwota 55,5 milionów złotych, a boisko ze sztuczną nawierzchnią to był wydatek
3,5  miliona  zł.  Dalej  przekazał,  że  niezależnie  od  tego  spółka  Unia  od  początku  swojego
powstania jest, można to powiedzieć, nękana. Następnie przypomniał krótką historię tego co
działo się wokół spółki. 

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner poprosił  Prezydenta  aby  te  wypowiedzi
skondensować,  bo  to  nie  jest  tematem,  a  są  już  wnioski  formalne.  Poprosił  więc  aby
skoncentrować się na roku ubiegłym i sprawozdaniu bez przytaczania historii budowy różnych
obiektów sportowych na terenie Raciborza.

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  wokół  spółki  toczyło  się  bardzo  wiele
postępowań  sądu,  policji,  prokuratury,  wojewody.  Była  też  kontrola  Komisji  Rewizyjnej
jednakże  zgodnie  z  postanowieniem Wojewódzkiego  Sądu  Administracyjnego  w Gliwicach
uchwała  Rady  Miasta  w  zakresie  kontroli  Unii  przez  Komisję  została  unieważniona.
Na wniosek Komisji Rewizyjnej firma audytorska przeprowadziła audyt. Raport nie zawierał
żadnych  uwag  negatywnych  może  poza  jednym,  że  spółka  nie  miała  opracowanej  polityki
RODO.  Od  początku  istnienia  spółki  wpływają  zapytania  w  trybie  dostępu  do  informacji
publicznej  kierowane  przez  osobę  prywatną,  ale  także  i  osobę  pełniącą  funkcję  radnego.
Do dzisiaj zrealizowano 71 wniosków, a łączna ilość pytań to 600. Skan prezentacji stanowi
zał. Nr 2 do protokołu. Na koniec poprosił aby prezes spółki przedstawił swoje sprawozdanie. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner zapytał radną Justynę Poznakowską czy wniosek
formalny jest tutaj jeszcze aktualny?

 Radna Justyna Poznakowska przekazała, że na chwilę obecną wycofuje swój wniosek, niemniej
to co zrobi prezydent było kompletnie nie na temat, bo chodziło o sprawozdanie z działalności
spółek miejskich. 

 Prezes Unii Racibórz Sp. z o.o. Kamil Paruzel w formie prezentacji przedstawił radnym to co
dotychczas wydarzyło w Unii Racibórz i jak spółka się rozwija od objęcia przeze niego funkcji
prezesa spółki. Dodał, że spółka rozwija się w każdym obszarze, została opracowana strategia
rozwoju,  a  w  niej  cztery  obszary.  Niezbędnym  również  było  opracowanie  struktury
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organizacyjnej. Te cztery obszary to obszar finansowy, obszar marketingowy, obszar sportowy
oraz obszar organizacyjny. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner w międzyczasie  zapytał  na ile slajdów jest  ta
prezentacja przygotowana?   

 Prezes  Kamil  Paruzel  przekazał,  że  niewiele.  Następnie  kontynuując  przekazał,  że  pierwsze
działania polegały na stworzeniu pewnej strategii szkolenia trenerów i tego co przekazał Marek
Hajzer – główny trener całą metodologię praktycznie przeniesiono z klubu partnerskiego Raków
Częstochowa. Zorganizowano bardzo dużo eventów, po to by budować drużyny, po to aby dla
dzieci powstawały pewne inicjatywy. Zorganizowano obóz piłkarski,  zorganizowano turnieje
piłkarskie.  Zaproszono  również  zacnych  gości,  m.in.  przyjechał  prezes  naszego  klubu
partnerskiego RKS Raków Częstochowa pan Wojciech Cygan. Dalej przekazał, że niebawem
dojdzie do kolejnej współpracy z kolejnymi klubami. Dodał, że w tym roku też zorganizowano
obóz  piłkarski  w  Nowej  Rudzie  z  rekordową  liczbą  chętnych.  Utworzono  nowe  grupy
szkoleniowe, odbyły się pierwsze zajęcia otwarte dla 4,6 latków, grupa na dzień dzisiejszy ma
20 takich dzieciaków. Dodał, że przez ten okres czasu odbyło się wiele różnych dodatkowych
wydarzeń,  były to zbiórki  charytatywne i  zbiórki  odzieży  dla  uchodźców z Ukrainy,  awans
trampkarzy  starszych  do  pierwszej  ligi  wojewódzkiej,  nawiązanie  współpracy  z  publiczną
biblioteką,  nawiązanie  współpracy  z  PWSZ  Racibórz,  nawiązanie  współpracy  z  ZSOMS.
Zadbano też o dobry kontakt z kibicami, utworzono nową stronę internetową, która funkcjonuje
całkiem nieźle.  Ilość  sympatyków stale  rośnie.  Na  koniec  przedstawił  zbiorcze  zestawienie
wszystkich  działań  prezesa  spółki  od  objęcia  tej  funkcji,  od  marca  2021  roku  po  dzień
dzisiejszy.  W ujęciu liczbowym: liczba zawodników 118, liczba wydarzeń 21, pozyskanych
partnerów 7, sukcesów sportowych, awans na razie jeden, mamy głęboką nadzieję, że w końcu
będzie  drugi.  Dodał,  że  trzeba  trochę  czasu,  aby  to  wszystko  nabrało  rozpędu,  niemniej
w momencie objęcia przez niego funkcji, w akademii było 60 zawodników, na dzień dzisiejszy
liczba już wzrosła dwukrotnie, jest 118. zawodników. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  chciałby  to  jeszcze  uzupełnić  o  istotną
informację związaną ze współpracą klubu z PWSZ. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że w zakresie szczegółów współpracy
z poszczególnymi jednostkami będzie można porozmawiać przy innej okazji.  

 Radny Michał Szukalski zapytał czy jest jeszcze jakakolwiek prezentacja do przedstawienia.
Dla przypomnienia przekazał, że w temacie wpisano realizację planów finansowych, planów
strategicznych  i  celów  spółki,  aktualnej  sytuacji  finansowej  spółki  i  planu  finansowego
na 2022 r. Czy będzie więc zaprezentowane to co miało być przygotowane.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że więcej prezentacji nie będzie.  
 Radny  Michał  Szukalski  uznał,  że  kiedy  przychodzi  do  sesji  i  są  trudne  pytania,  bądź

niewygodne, to Prezydent zawsze chowa się za tymi pytaniami, podając odpowiedź, że pytanie
nie dotyczy tego tematu, nie jest to przedmiotem aktualnego i nawet jeśli pytanie minimalnie
odbiega,  to po prostu pan prezydent nie odpowiada na zadane pytania.  Ku jego zdziwieniu,
prezentacja dzisiaj przedstawiona nie dosyć, że nie jest związana z tematem to odwoływała się
nawet  do  tematów  historycznych.  Uznał  więc,  że  to  co  pan  prezydent  przedstawił  można
porównać tylko do piłkarskiego określenia Złotej Piłki „le cabaret”. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy zapytał czy może się odnieść? 
 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  przekazał,  że  radni  dość  długo  czekali  na

ewentualne zadanie pytań, więc może później kompleksowo. 
 Radny Mirosław Lenk przekazał, że żałuje, że pan prezydent nie był taki chętny odnosić się do

tych tematów na dyskusjach na komisji  gdzie  wiele  rzeczy można byłoby pewnie  wyjaśnić
i uniknąć wielu nieporozumień. Dodał, że prezydent robi wszystko żeby odwrócić uwagę od
zasadniczego problemu widocznego nawet po bardzo pobieżnej analizie wyników finansowych
spółki.  Prezydent  wprowadza  zasadę  prymatu  polityki  nad  merytoryką.  Działa  to  tak,  nie
przyjdę  na  jedną  komisję,  nie  przyjdę  na  a  drugą,  posłucham  co  powiedzą,  co  napiszą
w mediach,  przygotuje  się, uderzę.  Uznał  to jako taki  atak trochę na niego. Generalnie  jest
zadowolony z  tych 55 milionów,  szkoda,  że  prezydent  nie  policzył  wszystkiego,  bo jest  to
chyba około 70 milionów złotych. Był to dobry okres dla raciborskiego sportu. Rzeczywiście
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nie udało się wybudować boiska ze sztuczną nawierzchnią, powody były różne, prezydentowi
jednak też się  nie  udaje.  Oczywiście  winą za to obarcza prezydent  jego i  jego środowisko,
bo przecież można było szukać innych lokalizacji  i  3 razy ten temat  już rozwiązać.  To nie
70 milionów tylko może 5 - 6 więc problem finansowy, w sytuacji kiedy jeszcze w budżecie jest
20  mln  wolnych  środków,  pewnie  żaden.  Dodał,  że  jest  już  trochę  zmęczony  takim
traktowaniem.  Dodał,  że  były to piękne zdjęcia,  to  wszystko pięknie  wygląda  i  życzy Unii
naprawdę sukcesów, awansu do nowych lig tylko że to wszystko wiąże z pewnymi regułami.
Dodał, że nigdy nie krytykował Unii za to jak gra w piłkę, teraz pozwolił sobie nawet napisać,
że Unia zdecydowanie lepiej gra w piłkę niż w radzi sobie z finansami w spółce. Pan prezydent
oczywiście wrócił do historii, pokazał jak spółka powstawała, ile miała przeszkód. Dodał, że on
od razu był przeciwnikiem takiej formuły organizacyjnych działalności klubu sportowego Unia.
Jeśli rzeczywiście ona ma mieć taki wymiar społeczny to przecież jest zakład budżetowy OSiR,
skoro można to robić w formie spółki, można też robić to w formie jednostki budżetowej, którą
będziemy dotować. Dodał, że prezydent wprowadza ciekawe zagadnienie - spółki społeczne.
Generalnie spółka sportowa, spółki komunalne nie są nastawione na zysk choć każdy prezes
zwraca  uwagę  na  to  jaki  ma  ten  zysk  z  danego  roku bo z  tego  jest  przez  radę  nadzorczą
rozliczany,  przez  właściciela  pewnie  też.  Wielokrotnie  prezesi  powtarzali,  że  te  wskaźniki
płynności finansowej, ten wynik na działalności ma znaczenie.  Po to właściciel,  organizator
danego przedsięwzięcia  ubiera  to  w ramę spółki  prawa handlowego żeby to uporządkować.
Przyjęło się, że spółka kapitałowa jest najlepszą formą prowadzenia działalności gospodarczej,
również tej sportowej. Oczekuje się więc, że spółka będzie spełniała te kryteria ekonomiczne,
nie tylko społecznie. Nikt nie mówi, że ma ona przynosić zyski. Ale nikt też nie mówi, że może
ona przynosić  straty bo na dłuższą metę będą z tego tytułu problemy.  Jeśli  dotacja  ma być
podstawą działalności finansowej spółki, ma ona pokrywać 90% wydatków tej spółki, tak jest
dzisiaj, no to po co nam spółka? To rzeczywiście ubierzmy ją w ramy OSiR-u będzie taniej.
Może będzie mniej skutecznie bo spółka rzeczywiście moim zdaniem lepiej organizuje życie
gospodarcze,  ale  będzie  zdecydowanie  taniej  i  niemniej  transparentnie,  Dodał,
że  porównywanie  Unii  do  Rakowa  Częstochowa  to  też  jest  nieszczęśliwe,  bo  Raków
Częstochowa to jest prywatna firma, prywatna spółka, kapitał typowo prywatny. To jest całkiem
inny twór, on rzeczywiście działa w oparciu o prawo spółek handlowych. Dodał, że takiego
tworu  jak  spółki  społecznej  nie  ma.  To  nie  funkcjonuje.  Jeśli  działa  jako  spółka  prawa
handlowego to jest Kodeks Spółek Handlowych, który mówi jak ta spółka ma po prostu działać.
Dalej wskazał, że prezydent pokazał lata 2015, 2016, 2017 i wydatki na Unię. Tam jednak były
realizowane  inwestycje.  To  nie  były  dotacje  na  piłkę  nożną,  na  organizację  drużyn.  Dalej
wskazał, że prezes pokazał radnym strategię, a efektem tej strategii są szczęśliwe i zadowolone
dzieci. Natomiast w tej strategii są obszary, a w obszarze finansowym zapisano inwestycje, klub
biznesu,  kontrola  finansów.  Rzeczywiście  jest  to  istotny  filar  niezbędny  dla  właściwego
realizowania  celów  sportowych.  Zapytał  więc  jak  prezydent  i  prezes  oceniają  kondycję
finansową Unii  Racibórz na podstawie wskaźników, na podstawie bilansu rachunku zysków
i strat, bo to są dokumenty, które pozwalają przeprowadzić analizę i wyciągać wnioski na temat
przyszłości spółki. Dalej uznał, że droga utrzymywania spółki prawa handlowego w systemie
dotacyjnym jest drogą donikąd. Dzisiaj jest to 730.000 zł i klub w klasie okręgowej. Będzie
czwarta liga, wydatki razy dwa. Większość klubów 4 ligowych to są stowarzyszenia. Co będzie
dalej - trzecia liga i dotacje? Druga liga i dotacje? Zapytał jakie są podstawy do przyjęcia takiej
ścieżki?  Dodał,  że  Raków Częstochowa nie  opiera  się  na  dotacjach  samorządu  czy  innych
dotacjach.  Wyjątkiem  jest  spółką  miejska  w  Tychach.  Tam  gmina  rzeczywiście  dopłaca
każdego roku, ale nie w formie dotacji,  ale w formie pokrycia straty na działalności. Dodał,
że oczekiwał  dzisiaj  poważnej  rozmowy odnośnie kondycji  finansowej spółki.  Podziękował,
że  prezydent  przypomniał  dokonania  w  dziedzinie  budowy  obiektów  sportowych
i  modernizacji.  Natomiast  stawiam tylko  jedno pytanie,  jak  pan prezydent  i  jak pan prezes
oceniacie kondycję finansową spółki na podstawie rachunku zysków i strat i bilansu za 2021? 

 Przewodniczący Rady Miasta  Marian Czerner  wrócił  do konkluzji,  o  której  wspomniał  pan
radny Mirosław Lenk odnośnie Komisji,  bo właśnie od tego są Komisje,  żeby dość szeroko
dyskutować  na  temat  różnych  materiałów.  Pan  prezydent  przesłał  informacje,  że  materiały
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przygotuje na sesję. Nie sądził jednak, że będzie to taki powrót do historii. Dlatego też poprosił
aby  na  przyszłość  przygotować  ten  materiał  troszeczkę  wcześniej  i  przedłożyć  go  radnym
do zapoznania się, tak by mogli przygotować się do dyskusji. Dodał, że oczekiwano materiału
w trzech konkretnych punktach. Dodał, że w tej  chwili  jest  zmuszony ogłosić 15 minutową
przerwę by sprawdzić przesyłanie transmisji sesji. Przerwa od godz. 18:33 do godz. 19:00. 

 15 minut przerwy. 
 Radna Anna Wacławczyk przede wszystkim podziękowała za tą prezentację, że mogła zobaczyć

tą  mnogość  działań  i  zadowolone  dzieci.  Dalej  podkreśliła  wykazany  dwukrotny  wzrost
zawodników.  Dalej  przekazała,  że  w  trakcie  wypowiedzi  pana  prezydenta,  usłyszała  słowa
z sali, słowa radnego Michała Kuligi - „to już jest takie nudne”. Uznała więc, że mimo, że były
to słowa poza protokołem, to były nie na miejscu. Dalej przekazała, że bardzo zainteresowała
ją  współpraca  Unii  z  PWSZ,  więc  dobrze  by  było,  aby  przynajmniej  pokrótce  temat
przedstawić. 

 Radna Justyna Henek-Wypior  wskazała,  że spółka generuje  straty.  Poprosiła  też  aby prezes
wyjaśnił termin użyty w prezentacji – branding. Jednocześnie uznała, że dobrze by było aby
prezes odpowiadał z mównicy. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner poprosił aby udzielić odpowiedzi w tej chwili na
pytania które już padły. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że  zrezygnuje z odnoszenia się do wypowiedzi
Pana Wiceprzewodniczącego, natomiast jeżeli chodzi o pytanie jakie padło o kondycję spółki,
to  odpowiedział,  że  kondycja  finansowa  spółki  się  poprawia  i  oceniam  to  bardzo  dobrze,
że się poprawia. Dodał, że w trakcie swojej wypowiedzi radny Mirosław Lenk zwrócił uwagę
na to, że dla spółki może być problematyczne to, że wynik finansowy jest ujemny. Wskazał
więc, że dzisiaj tak chwalone Przedsiębiorstwo Komunalne do roku 2018 wykazywało ujemny
wynik. Natomiast w ostatnich dwóch latach PK osiąga dodatni wynik finansowy, więc wynik
niekoniecznie musi wpływać na to jak spółka funkcjonuje. Jeżeli chodzi o kwestię związaną
z PWSZ, to udało się doprowadzić spotkania pana Marka Śledzia - dyrektora Akademii Rakowa
Częstochowa  i  pana  doktora  Michała  Nowaka  członka  komisji  do  spraw  innowacji  PZPN
oraz  byłego  prezesa  PZPN  pana  Michała  Listkiewicza  z  dyrekcją  Instytutu  Wychowania
Fizycznego  naszej  PWSZ.  Efektem  tego  spotkania  jest  poszerzenie  oferty  uczelni  o  nową
specjalność  -  piłka  nożna  plus  teqball.  Będzie  to  pierwsza  uczelnia  w  Polsce  kształcąca
studentów jako trenerów w oparciu o konkretną technologię treningową. Niezależnie od tego
udało się też stworzyć klasę piłkarską w ZSOMS. 

 Radna Justyna Henek-Wypior powtórzyła pytanie co jest branding?
 Prezes  Kamil  Paruzel  przekazał,  że  stworzono  nowy  symbol  towarzyszący,  a  strona

internetowa,  ma docelowo być platformę cyfrową i  służyć komunikacji  z  rodzicami.  Strona
została rozpropagowana też na Facebooku. 

 Radna Justyna Henek-Wypior poprosiła o wyjaśnienie kolejnego pojęcia -  uniformizacja. 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że tutaj chodzi o jednolity ubiór zawodników akademii. 
 Radna  Justyna  Henek-Wypior  wskazała,  że  z  materiałów  fotograficznych  wynika,

że  członkowie  klubu  są  uzbrojeni  od  stóp  do  głów  w  różne  elementy  garderoby  właśnie
z logotypem. Zapytała więc czy planuje się jeszcze jakieś dodruki. 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że na ten moment nie. 
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że przewijała się liczba 118 członków uczestników,

natomiast ile jest trenerów? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że łącznie 11 trenerów. 
 Radna Justyna Henek-Wypior zapytała czy ci mentalni coachowie i ich szkolenie przekłada się

na wyniki drużyn? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że oczywiście, że tak. Chodzi o to aby wyposażyć zawodnika

w fundamentalne umiejętności, to jest wyszkolenie techniczne, taktyczne, motoryczne oraz ten
ostatni  etap,  jest  to  właśnie  ta  sfera  mentalna,  nad  którą  trenerzy  z  zawodnikami  również
pracują. 

 Radna Justyna Henek-Wypior zapytała gdzie  ci trenerzy się szkolą, bo z wypowiedzi trenera
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głównego  wynikało,  że  większość  szkoleń  była  online.  Zapytała  jak  można  szkolić
profesjonalną kadrę online? 

 Prezes  Kamil  Paruzel  wyjaśnił,  że  te  szkolenia  online  są  dodatkowe.  Trenerzy  cyklicznie
co  2  tygodnie  się  spotykają  i  takie  szkolenie  jest  przeprowadzone  przez  trenera  głównego.
Sam trener główny bezpośrednio całą wiedzę zdobywa w klubie partnerskim. 

 Radna Justyna Henek-Wypior zapytała z iloma klubami jest ta współpraca. 
 Prezes  Kamil  Paruzel  przekazał,  że  nie  do  końca  nawet  są  to  tylko  kluby,  bo  są  to  też

organizacje sportowe, tudzież często piłkarskie, działające w formie takich szkółek piłkarskich,
akademii, więc jest około 5-6 takich klubów, organizacji. 

 Radna Justyna Henek-Wypior poprosiła aby je wymienić.  
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że  przede wszystkim owocnie współpraca się układa z LKS

Studzienna w zakresie transferu czasowego. Kolejnym klubem jest LKS Markowice, ale tutaj
trzeba do pewnych rozmów wrócić. Są jeszcze szkółki piłkarskie, jest to Akademia Football
Stars no i 3 takie, o których jakby na ten moment jeszcze nie chciałby wspominać. 

 Radna Justyna Henek-Wypior zapytała czy ta współpraca polega na transferze zawodników, by
ci lepsi przyszli do Unii? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że tak, zgadza się. Niemniej to także rozgrywanie meczy ze
sparing partnerami. Docelowo jednak chodzi o transfer. Dodał, że już taki transfer pewnej grupy
się wydarzył w roku 2021 i  jest przekonany, że w tym roku po raz kolejny coś takiego się
wydarzy. Można też wnioskować, że liczba zawodników znowu drastycznie podskoczy. 

 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że  Unia Racibórz kojarzy się stricte z piłką nożną,
a tu była mowa o klubie biznesu. Zapytała więc kiedy dokładnie ten klub powstał i kto do niego
należy. 

 Prezes Kamil Paruzel Klub biznesu powstaje teraz, chodzi o maj to tego roku i jest to projekt
mający na celu pozyskanie sponsorów, choć woli nazywać ich partnerami biznesowymi. Zostały
stworzone  pakiety  sponsorskie.  Wejście  w  dany  program  sponsorski  będzie  wiązało  się
oczywiście  z  pewnymi  przywilejami  dla  tego  partnera  biznesowego.  Dzięki  gościnności
Rakowa Częstochowa można takiego partnera biznesowego wysłać na mecz ekstraklasy.

 Radna  Justyna  Henek-Wypior  zapytała,  czy  prezes  jest  w  stanie  osobiście  zarządzać  tym
klubem biznesu, czy też trzeba na to miejsce przyjąć jakąś osobę ? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że na to miejsce już jest przygotowanych dwóch tak zwanych
koordynatorów projektów i oni też jakby będą tym projektem zarządzać, ale oczywiście on nad
wszystkim będę trzymał kontrolę. 

 Radna Justyna Henek-Wypior zapytała czy są to członkowie klubu? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że nie są to członkowie klubu. 
 Radna Justyna Henek-Wypior zapytała, czyli spoza klubu? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że to społecznicy, wolontariusze. 
 Radna Anna Szukalska poprosiła, aby wyświetlić slajd z obszarami rozwoju spółki oraz aby

prezes odpowiedział czy miał plan finansowy na 2020 rok i plan finansowy na 2021 rok? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że na rok 2020 planu finansowego nie miał dlatego, że jeszcze

go w spółce nie było. W roku 2021 został sporządzony plan finansowy i w roku 2022 też.
 Radna Anna Szukalska powiedziała, że z informacji wynika, że planu na 2021 rok nie było,

zapytała więc kiedy on został zatwierdzony. Poprosiła o wyjaśnienie tej rozbieżności.  
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że musiałby po prostu wrócić do tych dokumentów. Na ten

moment nie jest w stanie odpowiedzieć. 
 Radna Anna Szukalska zapytała o rok 2022.  
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że został przygotowany.
 Radna Anna Szukalska zapytała czy został zatwierdzony przez Radę Nadzorczą?  
 Prezes Kamil  Paruzel  przekazał,  że  nie  ma jeszcze  informacji  czy jest  zatwierdzony,  został

natomiast złożony. 
 Radna Anna Szukalska wskazała, że jest już maj, prawie połowę roku, a to jest plan rozwoju na

2022. 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że to pytanie należało by zadać radzie nadzorczej. 
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 Radna Anna Szukalska zapytała, czy to Rada Nadzorcza sporządza ten plan czy prezes? 
 Prezes  Kamil  Paruzel  przekazał,  że  on  go  sporządził  i  przekazał  do  zatwierdzenia  Radzie

Nadzorczej. 
 Radna Anna Szukalska wskazała, że Unia od początku powstania czyli od połowy 2020 roku do

2022 otrzymała jakieś 1.300.000 zł. dotacji. Zapytała więc co należy rozumieć pod pojęciem
obsługi administracyjnej w projekcie. 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał,  że są to wszystkie osoby, które służą jakby przygotowaniu
administracyjnemu. 

 Radna Anna Szukalska zapytała, czy z dotacji jest pokrywane wynagrodzenie zarządu i rady
nadzorczej? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że tak.
 Radna Anna Szukalska zapytała ile z tej dotacji jest przeznaczonych na faktycznie szkolenie

dzieci i młodzieży, ile na dorosłych, a ile na pozostałe koszty. 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że aby podać dokładne sumy musi spojrzeć do komputera.  
 Radna Anna Szukalska przekazała, że wystarczy procentowo.
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że nie jest to proste. Natomiast też nie ma problemu, aby taki

raport dla radnych przygotować. 
 Radna Anna Szukalska zapytała jak będzie realizowany sklep kibica? 
 Prezes  Kamil  Paruzel  przekazał,  że  jest  to  projekt,  który  tak  naprawdę  jest  w  trakcie

przygotowania,  gdyż  nie  wszystkie  obszary  zostały  jakby  w  stu  procentach  zrealizowane.
Podobnie jest gdy chodzi o dział analiz w obszarze sportowym i dział skautingu.

 Radna Anna Szukalska odnośnie brandingu i marki firmy wskazała, że na stronie BIP Urzędu
Miasta nie otwierają się dane spółki. Zapytała więc jak to się ma do tej marki brandingowej? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że nie widzi tutaj zależności. 
 Radna Anna Szukalska wskazała, że spółka ma obowiązek prowadzenia BIP, więc w czy jest

problem. Dodała, że nie sprzyja to dobremu wizerunkowi. 
 Prezes Kamil  Paruzel  przekazał,  że  podjęto już pewne kroki,  został  wykupiony już szablon

przez spółkę i wkrótce BIP się też pojawi. 
 Radna Anna Szukalska zapytała ile prezes zna klubów w Polsce oprócz Unii z klasy okręgowej,

które są w całości na utrzymaniu miasta. 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że niestety nie posiada takiej wiedzy. 
 Radna  Anna  Szukalska  zapytała  ile  znamy  takich  spółek,  gdzie  wszystkie  czynności

sekretarskie, administracyjne, prezesowskie i inne pełni jednoosobowo prezes. 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że rok temu przedstawił zakres działań jakie chce zrealizować.

Radni  obawiali  się  czy  nowy prezes  temu  podoła.  Dziś  może  powiedzieć,  że  spółka  Unia
rozwija się dobrze. 

 Radna Anna Szukalska przekazała, że niestety, ale od początku narracja przed pana prezydenta
jest  nieprawdziwa,  bo  jako  radni  nigdy  nie  krytykowaliśmy  działań  spółki,  więc  to  jest
manipulacja.  Radni  tak naprawdę odnoszą  się  do form i  ani  z  prezentacji  pana prezydenta,
ani z pana prezesa nie obroniło się to, że, spółka to jest właściwy, jedyny i dobry kierunek.
To się nie obroniło, obroniła się działalność, ale one się nie musiały bronić, bo my nigdy tak
naprawdę  nie  odnosiliśmy  się  do  tego,  nigdy  tego  nie  krytykowano.  Dodała,  że  nie  było
potrzeby  powstania  tej  spółki.  Dalej  wskazała,  że  radni  otrzymali  pięcioletni  plan  strategii
od prezydenta. Był on podzielony na etapy. Pierwszy etap miał się zakończyć do 30 czerwca
2020 było w nim między innymi założenie klubu kibica, założenie fundacji sportowy Racibórz,
remont  obiektu  OSiR  pod  kątem  siedziby  spółki.  Wskazała,  że  Rada  już  w  tamtym  roku
przeznaczyła  środki  finansowe  na  to,  żeby  zmodernizować  obiekt.  Zapytała  więc  dlaczego
prezes nie wykorzystał tych środków.  

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że to nie jest pytanie do niego.  
 Radna Anna Szukalska zapytała więc jakie kroki poczynił prezes, żeby te środki wykorzystać? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że przygotowano cały plan zagospodarowania obiektu, który

jest już w urzędzie i ma nadzieję, że wkrótce te prace będą się rozpoczynać.
 Radna Anna Szukalska rozumiem, że tu mówimy o przyszłości, bo rada ponownie zdecydowała
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się  żeby  te  środki  przeznaczyć,  bo  nie  zostały  one  wykorzystane.  Następnie  poprosiła
o wyjaśnienie w jaki sposób sytuacja finansowa spółki się poprawia. Jakie konkretnie wskaźniki
ekonomiczne. Dodała, że radni widzą same straty.

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że w porównaniu z 2020 rokiem strata się nieznacznie różni. 
 Radna  Anna  Szukalska  wskazała,  że  za  2020  mamy  minus  211.000  zł,  za  2021  minus

238.000 zł, skąd więc taki wniosek, że jest poprawa. 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że przede wszystkim wynika to też z prezentacji, z ilości jakby

zawodników, których jest coraz więcej. 
 Radna Anna Szukalska wskazała,  że chodzi jej o ekonomię, o wskaźnik. Dodała, że zostały

przecież  pokazane  dokumenty.  Dalej  uznała,  że  informacja  prezydenta  również  została
zmanipulowana, że audyt miał tylko jeden negatywny wniosek. Wskazała w tym miejscu na
sformułowanie audytora, że spółka jest nie rentowna i nie posiada płynności finansowej. Jeżeli
Prezydent uważa, że to nie jest nic negatywnego tylko pozytywnego no to chyba pozostawi to
bez komentarza. Dalej dodała, że nie chce tutaj czarodziejstwa tylko chce faktów opartych na
wynikach ekonomicznych, które zostały radnym przedstawione, w którym miejscu jest więc ta
informacja,że sytuacja się poprawia. 

 Prezes Kamil Paruzel wskazał na przychody netto ze sprzedaży produktów. 
 Radna Anna Szukalska wskazała, oceniono całą sytuację finansową spółki, a nie poszczególne

elementy. 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy poprosił,  aby nie zmuszać prezesa do komentowania jego

słów? 
 Radna Anna Szukalska przekazała, że nie zmusza, a tylko prosi prezesa o konkretną odpowiedź,

aby odniósł się do słów prezydenta. 
 Prezes  Kamil  Paruzel  przekazał,  że  w  jego  opinii  sytuacja  finansowa  spółki  się  poprawia

z uwagi  na organizację  wielu  wydarzeń sportowych,  gdzie  tak naprawdę można odnotować
nową kategorię przychodów z obozów sportowych, czy to z campów piłkarskich, więc w jego
ocenie spółka jest  na dobrej  drodze.  Pod kątem operacyjnym spółka ta również rozwija  się
dobrze. 

 Radna Anna Szukalska przekazała, że chodziło jej o konkrety, bo radni otrzymali dokumenty.
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że z uwagi, że radni otrzymali dokumenty to w jego opinii

każdy może to zinterpretować na swój własny sposób. Jego ocena jest taka, że uda się w jak
najkrótszym czasie doprowadzić spółkę na właściwe tory i to jest jego celem. 

 Radna  Anna  Szukalska  zapytała  jaki  prezes  ma  plan  finansowy,  aby  tą  stratę  zmniejszyć.
Obecnie strata przewyższa połowę kapitału zakładowego co wiąże się z podjęciem decyzji przez
właściciela  o dalszym istnieniu.  Taka sytuacja  była również w 2021, gdzie Rada Nadzorcza
poinformowała,  że nie  może zobowiązać,  ale zaproponowała,  żeby powstał plan naprawczy.
W związku z tym prezes stworzył plan naprawczy. Poprosiła aby wyjaśnić co prezes w tym
planie zaproponował i co zostało zrealizowane. Patrząc na wynik finansowy to chyba się nie
dało tego zrealizować.  

 Prezes Kamil Paruzel przekazał,  że nie wie,  czy radnej chodzi o ten plan naprawczy, który
został przygotowany jeszcze za poprzedniego prezesa. Natomiast jeśli chodzi o całą strategię,
którą on wyznaczył, to jest to przede wszystkim wzrost liczby korzystających z usług szkolenia
piłkarskiego, a także wzrost przede wszystkim tych wydarzeń sportowych, z których wynika to,
że możemy odnotować dodatkowe, dosyć wysokie źródło przychodu. 

 Radna Anna Szukalska w materiałach jest informacja, że przeszkodą czy problemem był covid.
Uznała,  że  jest  to  wygodne tłumaczenia.  Niemniej  dzisiaj  pokazano,  że  obozy  jednak były
organizowane. 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał jest to bardzo ważne, bo obozy były dopiero w drugiej części
roku. 

 Radna  Anna  Szukalska  zapytała  w  jakiej  wysokości  prezes  wyliczył  właśnie  te  przychody
z tych imprez? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że nie jest w stanie tutaj z tego miejsca odpowiedzieć na to
pytanie.

23



 Radna Anna Szukalska zapytała, czy prezes przygotowywał ten plan finansowy? 
 Prezes Kamil Paruzel odpowiedział, że tak. 
 Radna Anna Szukalska zapytała, co prezes pamięta? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że plan finansowy na ten rok przygotowywał. Dodał, że trochę

tych pozycji tam jest.
 Radna  Ludmiła  Nowacka  przekazała,  że  radni  nie  kwestionują  w  ogóle  tej  działalności

merytorycznej, jest radnym bardzo miło, że tyle dzieci uczestniczy w tych zajęciach sportowych
i że to ma taką popularność. Dalej wskazała, że spółka tylko korzysta ze środków dotacyjnych
Urzędu  Miasta,  ewentualnie  środków  rodziców,  a  brak  jest  projektów,  brak  programów,
które chwalono na Komisji Oświaty. Chodzi o projekty i programy ze środków zewnętrznych.
Dodała,  że  stowarzyszenia  przede  wszystkim  w  swojej  działalności  występują  o  środki
zewnętrzne, tu zupełnie to umarło. Uznała więc, że idea spółki gdzieś wygasa. Dalej poruszyła
kwestię  niesprawiedliwości  społecznej,  bo  spółka  nie  są  jedynym  klubem  w  tym  mieście.
Są  kluby,  które  mają  mistrzów,  olimpijczyków,  mistrzów  świata,  mistrzów  Polski,  jak  się
w stosunku do tych osób ma działalność spółki, kiedy tylko bazuje się na dotacji miasta, a oni
pracują  na  wolontariacie,  poszukują  środków zewnętrznych,  stają  na głowie,  żeby zaistnieć
i mieć sukces. Uznała, że spółka jakbym w ogóle nie liczą się z opinią publiczną,  z opinią
społeczną. Poprosiła więc, aby mieć to na uwadze. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że interesuje go punkt widzenia prezesa na całość raciborskiego
sportu. Jest tyle różnych dyscyplin, nie znaczy, że każda musi tutaj w Raciborzu być uprawiana.
Dlaczego jednak priorytet ma piłka nożna? Czy środki finansowe nie powinny być dzielone
sprawiedliwie  na  różne  dyscypliny?  Uznał,  że  z  tą  piłką  to  jest  przesada.  Dalej  uznał,
że motywy powstania spółki jego zdaniem to drugie dno. 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że tak naprawdę nie usłyszał pytania, ponieważ gdzieś to było
bardziej stwierdzenie.  

 Radny Piotr Klima przekazał, że interesuje go punkt widzenia prezesa. 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że skupił się i skoncentrował nad swoimi zadaniami, swoimi

celami, które przede nim postawiono. 
 Radny Piotr Klima zapytał więc czy prezes uważa, że taki priorytet jest słuszny wobec innych

dyscyplin? 
 Zastępca Prezydenta Miasta Dawid Wacławczyk uznał, że są to pytania nie na temat.  
 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner poprosił o nie wtrącanie się do dyskusji. 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał,  że jest  często pełen uznania  dla innych organizacji,  innych

dyscyplin, od których można się wiele nauczyć. Jaka dyscyplina powinna być najważniejsza,
to jakby nie jemu to oceniać. Cieszy się, że jest to piłka nożna, ponieważ na tym najbardziej się
zna. 

 Radny Michał Szukalski wskazał na czterokrotny wskaźnik ogólnego zadłużenia. Zapytał więc
skąd się to wzięło i jaki jest plan, żeby tendencja była malejąca, a nie rosnąca? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że nie jest w stanie odpowiedzieć na to pytanie, ponieważ nie
ma pełnych danych przed sobą, natomiast poprawi się to na pewno, dlatego że planuje się wiele
inicjatyw  w  tym  roku  i  ma  nadzieję,  że  wszystkie  wpłyną  na  to,  że  sytuacja  finansowa
zdecydowanie ulegnie poprawie. 

 Radny  Michał  Szukalski  wskazał  na  kolejny  wskaźnik,  czyli  cykl  spłaty  zobowiązań
krótkoterminowych, wzrost również czterokrotny. Zapytał więc podobnie, dlaczego i jaki jest
plan, żeby to zmienić? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że tutaj mógłbym podobnie odpowiedzieć. 
 Radny Michał Szukalski zapytał skąd prezes planuje pozyskać środki na skauting, bo to nie jest

tanie. Wskazał, że jest to domena klubów, które mają jednak pieniądze. 
 Prezes Kamil Paruzel uznał, że nie jest powiedziane, że klub piłkarski, który chce taki dział

skautingu  wprowadzić  do  swoich  struktur,  że  potrzebuje  dużych  środków  finansowych.
Oczywiście  będziemy  starać  się  to  realizować  w  jak  najmniejszym  nakładzie  finansowym
i mam nadzieję, że to się uda. 

 Radny  Michał  Szukalski  zapytał  czy  którykolwiek  z  tych  11  trenerów  jeździ  na  szkolenia
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do Częstochowy? 
 Prezes Kamil Paruzel odpowiedział, że oczywiście, że tak. Nawet jeden z trenerów był już na

stażu. W tym roku planujemy już większą grupę trenerów wysłać na staż do Rakowa. 
 Radny  Michał  Szukalski  poprosił  o  przesłanie  takiego  wykazu  ilości  trenerów  i  okresu,

w którym byli na takim szkoleniu.  
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że jest wstanie to przygotować. 
 Radny Michał Szukalski poprosił o taki wykaz i zapytał czy którekolwiek z tych szkoleń jest

płatne? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że żadne z tych szkoleń nie jest płatne. 
 Radny Michał Kuliga odniósł się do słów nieobecnej teraz radnej Anny Wacławczyk. Dodał,

że  to  powoli  jest  już  nudne,  bo  te  prezentacje  są  nie  na  temat,  mówi  się  o  czymś innym,
pokazuje  się  zastępcze  tematy.  Cała  ta  historia  też  o  tej  spółce  staje  się  powoli  nudna.
Przestawianie radnego Mirosława Lenka jako tego złego też staje się nudne. Dalej przekazał,
że  prezydent  podał  w  swojej  prezentacji  inwestycje  realizowane  przez  miasto  Racibórz,
był więc stadion lekkoatletyczny, aquapark, betonowa przystań realizowana przez poprzednie
władze,  modernizacja  Areny Rafako.  Wskazał,  że są to inwestycje,  z których tak naprawdę
mieszkańcy korzystają  na co dzień.  Żadna z  tych inwestycji  zrealizowanych za poprzedniej
władzy  nie  miała  zapowiadanego  tak  hucznego  otwarcia  jak  otwarcie  także  betonowych
bulwarów.  Dalej  wskazał,  że  zastępca  prezydenta  Dawid  Wacławczyk  też  krytykował
poprzednią władzę za wycinkę drzew. Można teraz spojrzeć jak obecna władza wycina drzewa. 

 Zastępca prezydenta Miasta Dawid Wacławczyk przekazał, że fakty radnego zmiażdżą. 
 Radny Michał Kuliga przekazał, że gdy ma być mowa o faktach to radnym przedstawiana jest

jakaś manipulacja. Dodał, że odnosi wrażenie, że cała ta historia związana ze spółką, sposób
prowadzenia dyskusji przez prezydenta po prostu szkodzi spółce, szkodzi temu klubowi. Jest
jakaś aura tajemnicy, Komisja Rewizyjna gdzieś odbija się. Wszyscy to widzą i pytają o co tu
chodzi. Dodał, że na temat spółki Unii wypowiedział się raz w momencie, kiedy Rada Miasta
powoływała spółkę do życia i wypowiedział się negatywnie. Później nie odezwał się ani razu.
Uważałem wtedy i tak samo teraz uważam, że pieniądze, które są przeznaczane na obsługę,
zarządu, na pensję, można byłoby przeznaczyć w formie małych grantów innym klubom, innym
stowarzyszeniom i tu w pełni  się zgadzam w tym co powiedziała  radna Ludmiła Nowacka,
że inne stowarzyszenia stają na głowie, nie śpią po nocach, zastanawiają się jak związać koniec
z końcem, szukają różnych małych, dużych, wielkich grantów i też robią coś dobrego.  Prezes
też  nie  robi  nic  złego.  Natomiast  uważa,  że  jest  inna  formuła,  która doskonale  wpisuje  się
w obraz stowarzyszeń. Uznał, że nie trzeba jechać do Rakowa, żeby zobaczyć jak to wygląda,
wystarczy  pojechać  do  Tworkowa.  Można  tam  zobaczyć  jak  wygląda  struktura,
funkcjonowanie,  organizacja,  finansowanie,  a  także  akademia  młodych  piłkarzy  i  jest  to
zorganizowane  w  sposób  przejrzysty.  Ich  sprawozdanie  liczy  33  slajdy,  są  tutaj  rachunki
bankowe przestawione, nazwy ewidencji i tak dalej, władze stowarzyszenia, zarząd klubu, jakaś
historia tego klubu, ale jest też coś co do Prezydenta skieruje, są także cele stowarzyszenia.
Celem  klubu  jest  rozwijanie  różnych  form  wychowania  fizycznego  i  sportu  wśród  dzieci
młodzieży i dorosłych na terenie działania klubu oraz wychowywanie dzieci i młodzieży przez
kulturę fizyczną i sport, a także prowadzenie programów profilaktyki uzależnień, kształtowanie
odpowiedniej  dyspozycji  psychofizycznej  i  upowszechnianie  postaw prozdrowotnych  wśród
dzieci, młodzieży i dorosłych, organizowanie bezpiecznych widowisk sportowych, rekreacyjno-
sportowych zapewniających wartościową formę wypoczynku i stanowiącą czynnik integracyjny
mieszkańców,  prowadzenie  działalności  na  rzecz  osób  niepełnosprawnych,  organizowanie
zawodów sportowych,  rekreacyjno-sportowych,  rehabilitacji,  imprez  integracyjnych,  a  także
czynny udział  w życiu społecznym politycznym i gospodarczym. Uznał więc,  że nie  trzeba
spółki,  żeby realizować to  o czym wcześniej  była  mowa.  Dodał,  że  radni  nie  są  przeciwni
działalności klubu, ale życzą prezesowi i klubowi i wszystkim trenerom, działaczom sportowym
tego  klubu  jak  najlepszych  wyników.  Nie  zmienia  jednak  swojego  zdania  bo  uważa,
że to mogłoby się odbywać w innej formule. Dodał, że LKS Tworków gra w tej samej klasie
rozgrywkowej  co  Unia  i  utrzymuje  się  ze  składek  członkowskich,  darowizn  oraz  dotacji
z  budżetu  gminy.  Z  powodzeniem  też  realizował  różne  projekty  pozyskując  na  to  środki
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zewnętrzne. Dalej wskazał, że na stronie klubu można znaleźć wszystkie niezbędne informacje.
Uznał więc, że w dzisiejszej prezentacji, w obszarze finansów warto było napisać jakie to były
dotacje, jakiego rzędu i na co je wydano oraz jak prezes pozyskuje środki zewnętrzne.  

 Prezes  Kamil  Paruzel  przekazał,  że  na  ten  moment  jeszcze  nie  pozyskano  środków
zewnętrznych. Podziękował natomiast za te słowa, bo to cenna nauka i na pewno wyciągnie
z tego wnioski i temat rozeznam, ażeby takie środki pozyskiwać. 

 Radna Anna Ronin przekazała, że może przedstawić wynik meczu, który się właśnie zakończył.
Unia  Racibórz  -  Ruptawa  4:0  dla  nas.  Następnie  pogratulowała  i  zachęciła  do  udziału  w
meczach i treningach. Dodała, że został przedstawiony prawie cały statut klubu z Tworkowa,
nawet kiedy odbywają się  treningi.  Dalej  uznała,  że należy odczarować po prostu to  co się
dzieje, przestać się kłócić. Spółka istnieje i należy popatrzeć nie na jakiś tam twór, ale, że są to
dzieci i młodzież, to przede wszystkim oni reprezentują nasze miasto, to oni tworzą tą spółkę,
oni grają, trenują, poświęcają swój czas. Uznała, że nie chodzi o to, żeby przerzucać się który
klub ile  dostaje  i  tak  dalej.  Dalej  wskazała  na  tą  liczbę  wniosków do sądu,  do  policji,  do
prokuratury,  na  liczbę  pytań  i  zapytała  jak  ta  spółka,  jak  ci  ludzie  mieli  normalnie
funkcjonować? Uznała więc, że należy chronić nasz dobry wizerunek. Dodała, że tutaj odbywa
się to na zasadzie przesłuchania. Szuka się tylko dziury w całym. Mowa była o sprawiedliwym
podziale  dla  wszystkich  klubów,  było  to  pokazane  na  prezentacji,  ale  ma  wrażenie,  że  nie
wszyscy  słuchali.  Uznała,  że  nie  ma  krzty  zadowolenia,  Dalej  uznała,  że  ci  co  słuchali
prezentacji to mogli z niej wynieść, że ten podział był i jest, bo wcześniej Unia dostawała tyle
samo pieniędzy, co dostaje dzisiaj i taki jest morał z tej bajki. 

 Radny Michał Szukalski przekazał sprostowanie, bo ma wrażenie, że tutaj ma miejsce zaginanie
jakiejś  rzeczywistości.  Nie  jest  tak,  że  nagle  powstała  spółka  i  teraz  dzieci  nie  chodzą  po
ławkach,  nie  rysują.  Dalej  przedstawił  prosty  przykład,  zaproponował super  auto,  napęd na
cztery koła, wszędzie wjedzie, wszystko ma. Jakie będzie pytanie na koniec, czy jest to fajne
auto, czy też jaki jest jego koszt? Uznał, że koszty mimo wszystko są ważne. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że nie podoba mu się to, że jedni mogą zarzucać coś, a inni nie
mogą. Przyjmuje, że radni nie uśmiechali się i nie bili brawa, ale z tej drugiej strony też nie było
żadnych  podziękowań  ani  aplauzu  i  uśmiechów  jak  dzieci  były  pokazywane.  Dalej  uznał,
że radni nauczeni przykładami wolą to przyjmować na chłodno. Poprosił więc aby zważyć też
na zachowanie własne.  

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  odnosząc  się  do  słów  radnej  Anny  Ronin,
przekazał, że nie podoba mu się, że radna wrzuciła wszystkich do jednego worka.

 Radna Anna Ronin poprosiła, aby wysłać też jej zdania. Dodała, że obserwuje nasze obrady od
jakiegoś czasu i musi stwierdzić, że nie są one obiektywnie prowadzone. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że używając sformułowań, „wszyscy 
radni”, wrzuca radna wszystkich radnych do jednego worka. 

 Radna  Anna  Ronin  przekazała,  że  odniesie  się  do  tego  w  ten  sposób,  że  jak  kiedyś  nie
podpisywała wniosku do sądu, a podpisała się cała rada miasta, więc ona również jest Radą
Miasta, wszyscy jesteśmy Radą Miasta. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner poprosił aby nie mylić pojęć.  
 Radna Anna Ronin przekazała, że nie myli pojęć, koszty są te same, obojętnie czy to jest klub

czy to jest spółka, nie ma to najmniejszego znaczenia. 
 Radny  Henryk  Mainusz  zapytał  ile  pracuje  u  prezesa  dzisiaj  ludzi  z  tamtego  środowiska

szkoleniowców starego stowarzyszenia Unia? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że dwóch.
 Radny  Henryk  Mainusz  w  apelu,  który  2  miesiące  wstecz  przedstawiano  radnym  było

sformułowanie, że ta Unia tam ma wszystko tylko brakuje już sztucznej murawy. Niemniej już
od  lat  klub  dysponuje  funduszem  około  1.250.000  zł  i  z  tych  pieniędzy  nie  wydano  ani
złotówki. Nikt nie znalazł pomysłu na to, żeby cokolwiek usprawnić. Dalej zapytał dlaczego
Unia  nie  korzysta  z  tych  obiektów  na  OSiR-e?  W sumie  wyszło,  że  klub  miał  zaległości.
Na  koniec  zapytał  jakie  są  koszty  społeczne  tego,  że  Unia  weszła  w  układ  z  Rakowem
Częstochową. 
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 Prezes Kamil Paruzel poprosił aby powtórzyć pytanie.  
 Radny Henryk Mainusz przekazał, że chodzi o nasze koszty łącznie ze społecznymi, bo z tego

co  mu  wiadomo  to  już  kilku  chłopaków  pojechało  tam  na  zasadzie  takiej,  że  Raków
Częstochowa ma pierwokup, prawo przejęcia naszych utalentowanych piłkarzy w grono swoich
tam drużyn. Ilu pojechało ilu zostało? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał,  że to jest tak naprawdę projekt wieloletni i na ten moment
jeszcze nie ma takiego zawodnika, który zostałby wykupiony, sprzedany. Jeden zawodnik tak
naprawdę z Akademii, który na zasadzie pewnej umowy wiążącej może w przyszłości przynieść
większy przychód dla spółki, natomiast jest to początek współpracy.  

 Radny  Henryk  Mainusz  uznał  więc,  że  nie  wysyłamy  tam  dzieci  w  celach  no  lepszego
szkolenia. 

 Prezes Kamil  Paruzel  przekazał,  że  głównym celem tej  współpracy jest  szkolenie  trenerów,
którzy swoją wiedzę mają przełożyć na szkolenie piłkarzy. 

 Radny Leon Fiołka zaproponował aby przerwać już tą  dyskusję,  ewentualnie  zrobić osobne
posiedzenie,  albo  całą  sesję,  albo  komisję.  Wskazał,  że  są  jeszcze  inne  tematy
do przedyskutowania. Przekazał, że jest to jego wniosek formalny. 

 Radny Michał Szukalski przekazał,  że jest  przeciwko zakończeniu dyskusji.  Zwrócił  uwagę,
że Prezydent też przedstawiał prezentację i historię i wówczas nie było takich uwag.  

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner poprosił o przygotowanie głosowania wniosku
formalnego w temacie zakończenia dyskusji na temat spółki Unia Racibórz.  

 Zastępca  prezydenta  Dawid  Wacławczyk  wskazał,  że  padło  nieprawdziwe  sformułowanie,
że  klub  ma jakieś  pieniądze  dyspozycji.  Wyjaśnił  więc,  że  klub  nie  ma żadnych pieniędzy
do  dyspozycji,  pieniądze  ma  do  dyspozycji  Wydział  Promocji  Urzędu  Miasta  i  na  dzień
dzisiejszy nie prawda, że jakby nic się z tymi pieniędzmi nie dzieje, one czekają, jest podpisana
umowa  na  oświetlenie  boiska,  jest  podpisana  umowa  na  montaż  tablicy  wyników,
w najbliższym czasie będzie podpisana umowa na nadzór elektryczny i są zamówione mapy
do celów projektowych. Z tych pieniędzy będą też finansowane projekty kolejnych inwestycji.

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że to dotyczy środków na rok 2022,
a  radni  tutaj  przytaczali  temat  budżetu  na  2021  i  jakby  zmarnowanego  roku  budżetowego
w  realizacjach  inwestycji  na  obiektach  Unii.  Następnie  zarządził  głosowanie  wniosku
formalnego. 
 Głosowano wniosek w sprawie:  
zakończenia dyskusji na temat spółki Unia Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 6, PRZECIW: 12, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (6)
Leon Fiołka, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Ludmiła Nowacka, Anna 
Ronin
PRZECIW (12)
Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał Kuliga, Mirosław 
Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Irena Białuska
NIEOBECNI (4)
Krystyna Klimaszewska, Dawid Łomnicki, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada odrzuciła powyższy wniosek.

7. Sprawozdanie Prezydenta Miasta dotyczące Spółki Unia Racibórz Sp. z o. o. w zakresie:
1) realizacji planów finansowych, planów strategicznych i celów spółki,
2) aktualnej sytuacji finansowej spółki,
3) planu finansowego spółki na 2022 r.
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 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  kontynuując  dyskusję  poprosił  aby
skoncentrować się na trzech punktach tematu. Poprosił o merytoryczne wypowiedzi i krótkie
pytania.  Dodał,  że  na  początku  były  prezentacje,  a  radnych  bardziej  interesują  sprawy
finansowe. 

 Radny Mirosław Lenk uznał, że zasadne jest spotkanie się w mniejszym gronie i porozmawianie
o sprawach spółki.  Dodał,  że  chętnie  w takim spotkaniu  z  prezydentem i  radnymi  weźmie
udział. Następnie wrócił do apelu Unii Racibórz o to, aby gmina zbudowała boisko ze sztuczną
nawierzchnią  co  wówczas  na  sesji  wywołało  pewną  dyskusje,  ponieważ  apel  ten  podpisał,
też prezes spółki, który w swojej strategii i generalnie w umowie spółki wypisał inwestycje.
Rzeczywiście padły tam jego słowa „to niech sobie prezes zbuduje sam”, ponieważ po to gmina
powołała  spółki,  żeby  na  spółki  przerzucać  realizację  swoich  zadań,  również  tych  zadań
inwestycyjnych. Dodał, że przecież prezes wpisał to również do strategii. Zapytał więc z jakich
środków prezes chce to realizować, w jakiej perspektywie? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że odpowie dopiero wtedy, kiedy już taki plan tych inwestycji
powstanie. 

 Radny Mirosław Lenk wskazał,  że na inwestycje trzeba funduszy, bo wpisano to po stronie
stronie spółki, a oczekiwanie jest takie, że inwestycje miało realizować miasto, taki by apel.
Ma więc nadzieję, że się rozumiemy. Powtórzył, że gmina tworzy spółki, żeby przerzucić na te
spółki realizacje części swoich zadań. Dlatego zapytał, czy spółka będzie w stanie realizować
samodzielnie inwestycje? 

 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że tych inwestycji może być sporo, ale też niekoniecznie one są
stricte związane z realizacją boiska z nawierzchnią syntetyczną. Pytanie o boisko powinno być
zadane w inną stronę. 

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że boisko dał jako przykład, bo jest to inwestycja, która jest
oczekiwana przez piłkarzy od lat. Generalnie spółki realizują różne inwestycje, to nie musi być
tylko boisko, tam jest potrzebna również inna infrastruktura sportowa. 

 Radny Michał Kuliga zapewnił, że większość radnych, przynajmniej tej strony, z którą na co
dzień  współpracuje  stoi  po  stronie  klubu  piłkarskiego,  stoi  po  stronie  rozwoju  dzieci
i młodzieży, stoi po stronie rozwoju sportu w naszym mieście, a nie tak jak zostało to przed
chwilą przedstawione. Gratuluję prezesowi i życzę powodzenia. Dodał, że nie identyfikuje się
z tym co powiedziała przed chwilą radna Anna Ronin. 

 Radna Justyna Poznakowska wskazała,  że minął  rok i  dalej  stoimy w tym samym miejscu.
Dodała,  że  Klub Radnych Michała  Fity  deklarował  przy  wyborach budowę boiska,  tak  jak
większość klubów wyborczych. Natomiast prezydent miał w swoim spocie wyborczym dialog
i całą resztę. Nie ma dialogu, więc tutaj też tak trochę odbija piłeczkę w stronę prezydenta.
Dalej wskazała na jednoznaczny punkt, że spółka Unia jest nierentowna i nie posiada płynności
finansowej.  Po drugie 95% kosztów to koszty wynagrodzeń.  Zaproponowała też aby prezes
spotkał  się  z  Markowicami,  bo oni  się  prężnie  rozwijają.  Podobnie jak  ekipa  z  Tworkowa.
Dalej podkreśliła, że we wszystkim idzie o pieniądze i radni o te pieniądze pytają tylko dlatego,
że są przedstawicielami wybranymi przez mieszkańców. Pytają bo gdy są straty to trzeba podjąć
jakąś decyzję i zdecydować co dalej.  

 Radny Paweł  Rycka uznał,  że  prezydent  dla  niego to  człowiek,  który  do  tego wszystkiego
doprowadził,  osiągnął  swój cel,  chodziło  o to  abyśmy o tej  spółce  rozmawiali  tyle  godzin.
Dodał, że jest mu przykro, że prezes nie dysponuje już środkami na inwestycje tylko wydział.
W zeszłym roku prezes miał środki do wydania. Dodał, że pytał o to w marcu w zeszłym roku.
Wówczas  prezes  powiedział,  że  za  krótko  jest  prezesem.  Jak  chciał  zapytać  w  czerwcu
to prezydent nie pozwolił prezesowi odpowiadać. Gdy zapytał o to we wrześniu to prezydent
powiedział,  że dostanę to na piśmie.  Nie dostał  odpowiedzi  do dzisiaj,  ale już jej  nie chcę.
Dodał, że chce aby klub się rozwijał. Prezes pokazał cyfry i super, że przybyło zawodników.
Dodał, że w zeszłym roku było mu przykro bardzo, że prezes zapomniał o historii tego klubu,
a było 75-lecie i pominięto wielu ludzi, którzy przez lata tworzyli ten klub. Dalej podkreślił
jeszcze raz, że jest za tym, żeby sztuczne boisko budować. Nie zgodzie się jednak nigdy aby
zlikwidować boisko to na Srebrnej. Uznał też, że Unia w końcu będzie miała to boisko bez
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likwidacji  obecnego  i  z  nową bazą.  Do  prezydenta  zwrócił  się  z  prośbą,  że  jak  prezydent
powołuje się na środowiska piłkarskiej, to żeby prezydent raczej używał środowisko związane
z Unią Racibórz, bo Unia Racibórz to nie całe środowisko piłkarskie, a tylko jego część. Dodał,
że wszystkie fakty prezydent dopasowuje pod siebie, pod ten antydialog. Takiego uczciwego
dialogu nigdy ze  strony prezydenta  nie  było.  Na koniec  zapytał  prezesa  gdzie  gra  drużyna
seniorów, na jakim stadionie w Raciborzu?  

 Prezes Kamil Paruzel odpowiedział, że na OSiR-e. 
 Radny Paweł Rycka zapytał gdzie grają drużyny młodzieżowe? 
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że na OSiR-e i na ulicy Srebrnej.  
 Radny Paweł Rycka poprosił o ujęcie procentowe, gdzie w sezonie więcej rozgrywają mecze,

na Unii czy na OSiR-e?  
 Prezes Kamil Paruzel przekazał, że nie ma teraz tutaj takiej informacji przed sobą. 
 Radny Paweł Rycka podziękował że zmodernizowano stadion OSiR-u, bo ta drużyna teraz ma

gdzie grać. Dodał, że ten stadion nie był tylko dla lekkoatletyki, a inwestycje, które były tam
poczynione były też dla środowiska piłkarskiego. Następnie przekazał, że radni do końca nie
wiedzą jak zakończyły się rozmowy w sprawie tego terenu obok ulicy Srebrnej. Zapytał więc
czy sprawa z ulicą Srebrna jest już wyjaśniona, czy jest możliwość zakupu tego terenu? Dalej
uznał,  że  jakby  prezes  swój  zapał  wykorzystał  inaczej  to  miałyby  już  poprawioną  bazę
na  Srebrnej.  Były  na  to  środki  i  mógł  się  tym prezes  zająć.  Dalej  przekazał,  że  gratuluje
prezesowi,  tego  że  ma  kilku  rodziców,  takich  społeczników,  naprawdę  zaangażowanych,
bez których pomocy byłoby prezesowi bardzo ciężko działać.  Odnosząc się do słów radnej
Anny Ronin wskazał, że teraz przy prawie pewnym awansie do 4 ligi wiadomo już, że te koszty
będą  wyższe.  Sam  Prezydent  dzisiaj  mówi,  że  najprawdopodobniej  zwróci  się  do  radnych
o wyższą dotację na Unię Racibórz. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner pod kątem środków finansowych przeznaczonych
na inwestycje na Unii to tak jak zastępca prezydenta powiedział, te środki były w dyspozycji
Prezydenta, a nie w dyspozycji spółki Unia. Spółka Unia mogła prosić, dopytywać, dopominać
się, ale decyzyjność była po stronie panów prezydentów.

 Radna Anna Szukalska odnosząc się do apelu przewodniczącego do tego, żeby się odnosić do
tematu  przekazała,  że  szkoda,  że  zabrakło  tego w momencie,  kiedy prezydent  przedstawiał
materiał.  Wskazała,  że  punkt  ten  był  dokładnie  sprecyzowany.  Natomiast  w  prezentacji
prezydent przygotował kompletnie coś innego. Uznała więc, że może ten temat przenieść na
październik i wówczas zostanie to przygotowane. Po drugie materiały miały być na komisjach,
a materiałów tych nie było.  Zapewne pytań dzisiaj  byłoby mniej.  Dalej  podkreślił,  że radni
nigdy nie krytykowali tego co robi Unia. Krytykowali i krytykują formę spółki. Prezydent nie
przedstawił żadnych argumentów na obronę tego, że to było właściwe. Dodała, że taka forma
przyczyniła  się  do  tego,  że  tak  naprawdę  jest  to  spółka  zadłużona,  nie  mająca  płynności
finansowej, co więcej niestety jest poczucie niesprawiedliwości w stosunku do innych klubów
z osiągnięciami.  Zapytała  też  dlaczego  inne  kluby  są  traktowane  gorzej.  Dalej  podkreśliła,
że ta dzisiejsza prezentacja powinna być przedstawiona gdy powoływano spółkę. Wtedy jednak
Prezydent  powiedział,  że  to  będzie  się  odbywało  na  zasadzie  finansowania,  które  było
dotychczas. Co jest nieprawdą i wówczas Prezydent wszystkich wprowadził w błąd. Dodała,
że radna Anna Ronin również prowadzi taką narrację. Dalej podkreśliła, że radni nie krytykują
działań sportowych spółki, ale odnoszą się do pomysłu, żeby to była forma spółki, bo niestety
spowodowało to niepotrzebne straty, a środki te można było przeznaczyć właśnie na działalność
innych  klubów.  Dodała  że  Prezydent  nie  obronił  swojej  tezy,  że  forma  spółki  będzie  tutaj
najlepsza.

 Przewodniczący  Rady Miasta  Marian  Czerner  poprosił  Prezydenta  o  udzielenie  odpowiedzi
i krótkie podsumowanie.  

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy pogratulował prezesowi wyniku dzisiejszego meczu seniorów
i  umocnienia  się  drużyny  na  pozycji  lidera.  Dalej  podziękował  za  głosy  w  których
jednoznacznie  wybrzmiało  uznanie  i  bardzo często też poparcie  dla  klubu sportowego Unia
Racibórz.  Rozumie,  że  część  radnych  nie  akceptuje  formy  spółki  z  ograniczoną
odpowiedzialnością.  Cieszy  go  też,  że  prezentacja  prezesa  i  jego  osoby  wołała  tak  duże
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zainteresowanie.  Odnosząc  się  do  kwestii  związanych  z  terenami  przy  ulicy  Srebrnej
to szefowie klubów radnych informacje otrzymali. Dalej odnosząc się do słów radnego Pawła
Rycki przekazał, że opozycja zostawiła środki dla klubu ze środków, które były zarezerwowane
czy przeznaczone na budowę boiska ze sztuczną nawierzchnią.  Boiska na którym wszystkie
kluby mogłyby już grać. Dalej przekazał, że na Unię nie poszło w żadnym momencie więcej
pieniędzy  niż  w  latach  poprzednich  i  mimo  tego  że  był  rok  covidowy  i  różne  osoby
podejmowały działania przeciwko spółce, to i tak uzyskano bardzo dobre wyniki jeżeli chodzi
o kwestie organizacyjne i kwestie sportowe i taki był cel założenia tej spółki i taki ciągle jest cel
jej funkcjonowania. 

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  dalszych  zgłoszeń  zamknął
dyskusję w tym punkcie.  

8. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.

 Radny Zygmunt  Kobylak  przekazał,  że  Komisja  RGBiF pozytywnie  zaopiniowała  zarówno
projekt jak i pierwszą i drugą autopoprawkę przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Szukalski przekazał,  że Komisja  GMOŚiBP zaopiniowała negatywnie projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała zarówno projekt
jak i pierwsza autopoprawkę przedmiotowej uchwały.

 Kierownik Referatu ds Budżetu i Analiz Oswald Schuderla omówił zapisy dwóch autopoprawek
do projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r.  

 Przewodniczący  RM  Marian  Czerner  zarządził  krótką  przerwę  w  obradach.  Przerwa
od godz. 20:55 do godz. 21:11.

 Po przerwie  radny Marcin  Fica  zwrócił  uwagę,  że  w przetargu na ul.  Królewską uzyskano
niższą  cenę  niż  we  wszystkich  innych  przetargach  w  związku  z  tym zapytał  dlaczego  nie
ogłasza się przetargu na parking przy ul. Gawliny w Brzeziu i nie rozstrzyga się o przetargu na
oświetlenie przejść dla pieszych. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że na ul. Królewską w pierwszym
przetargu było przeszło 100% przekroczenia przewidywanej kwoty. W drugim przetargu było
już  tylko  40% przekroczenia.  Dopiero  trzeci  przetarg  zmieścił  się  w zaplanowanej  kwocie.
Związane to jednak było z wydłużeniem terminów realizacji. W zakresie przetargu na realizację
parkingu przy ul. Gawliny przekazał, że znacznie podrożały materiały budowlane i usługi i jest
obawa, że w kolejnych przetargach nie będzie poprawy, ale oferty będą znacznie przewyższały
zaplanowaną kwotę, a przedłużenie procedury sprawi, że nie będzie czasu na realizacje tego
zadania.  Dlatego też  do  momentu  zabezpieczenia  większej  puli  środków nie  będzie  można
rozstrzygnąć  tego  postępowania.  W  zakresie  oświetlenia  przejść  dla  pieszych  przekazał,
że  postępowanie  nie  jest  jeszcze  rozstrzygnięte.  Dodał,  że  w  tym  wypadku  jest  możliwe
ograniczenie zakresu, tak aby część zadania zrealizować  w roku następnym.          

 Radny Marcin Fica zapytał dlaczego jedne zadania można ograniczyć, a inne nie. 
 Zastępca  prezydenta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  nie  wyobraża  sobie  ograniczenia

zakresu miejsc parkingowych. 
 Przewodniczący  Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że nie da się porównać tych dwóch

zadań. Nie mniej nie jest jeszcze za późno. Dodał, że faktem jest stały wzrost cen materiałów
i usług. Dalej wskazał, że teren przy ul. Gawliny jest dość trudnym terenem pod parking.  

 Zastępca prezydenta  Dominik Konieczny przekazał, że ma tego świadomość. Na pewno będą
wymagane  prace  ziemne.  W zakresie  oświetlenia  przejść  dla  pieszych wskazał,  że  przetarg
składa się z 10 niezależnych zadań i każde może być traktowane jako oddzielne zadanie. Dodał,
że w przypadku parkingu tak nie można tego realizować.  

 Radny Marcin Fica zapytał czy będą to miejsca parkingowe czy postojowe oraz zapytał czy
w zakresie ul. Cecylii i ul. Bema miasto także otrzyma dofinansowanie.  

 Zastępca prezydenta Dominik Konieczny przekazał, że miasto będzie ubiegać się o refundację
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poniesionych nakładów z Funduszu Dróg Samorządowych. W zakresie ul. Gawliny przekazał,
że chodzi o takie miejsce, na których będzie można pozostawić samochód.  

 Radny Michał Kuliga zapytał kiedy więc wrócą prace na ul. Cecylii. 
 Zastępca prezydenta Dominik Konieczny przekazał, że gdy tylko zostanie podpisany stosowny

aneks, bądź protokół konieczności to wykonawca niezwłocznie przystąpi do kontynuacji prac.  
 Radny Michał Kuliga poprosił więc o pilną interwencję w tej sprawie. 
 Radny Marcin  Fica zapytał  czy konserwator  zabytków wydał  zalecenia  również  w zakresie

składowania makulatury przy śmietniku na ul. Browarnej. 
 Zastępca  prezydenta  Dawid  Wacławczyk  przekazał,  że  otrzymaną  z  MZB  dokumentację

udostępnił radnym. Następnie przypomniał historię tego wydatku oraz kwestię uzyskania opinii
konserwatora  zabytków. Dodał,  że  próba urządzenia  tam czegoś innego niż  zakłada  projekt
spotka się z negatywną opinią konserwatora zabytków.      

 Radny  Marcin  Fica  porównał  ważność  opinii  konserwatora  zabytków  w  kwestii  śmietnika
z  opiniami  w  kwestii  budynków  na  Rynku.  Uznał,  że  miasto  nie  rozmawia  chyba
z wojewódzkim konserwatorem zabytków i to samo będzie na ul. Długiej.   

 Przewodniczący  Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że nawierzchnia z kostki granitowej
jest trudniejsza pod względem utrzymania czystości. 

 Radna Anna Szukalska powołując się na pytania mieszkańców zapytała dlaczego ma to być
kostka granitowa skoro plan zagospodarowania przestrzennego tego nie wymaga.   

 Radny Marcin Fica wskazał, że być może do tego wzorcowego śmietnika dojazd wykonany jest
w kostce zwykłej.

 Zastępca prezydenta Dawid Wacławczyk przekazał, że jeżeli radni uważają, że warto w tym
celu zaprosić wojewódzkiego konserwatora zabytków, to radni mają taką możliwość. 

 Radna Anna Szukalska wskazała, że kosztorys obejmuje rozbiórkę, natomiast pozwolenia na
rozbiórkę brak. 

 Zastępca prezydenta Dawid Wacławczyk przekazał, że pozwolenia na rozbiórkę nie trzeba. 
 Radna Anna Szukalska wskazała, że kosztorys jest niezgodny z wizualizacją w zakresie drewna

i kratownicy.
 Zastępca prezydenta Dawid Wacławczyk przekazał, że nie sposób teraz zweryfikować 60 stron.

Dodał, że jeżeli są błędy to poprosił o szczegółowe ich wskazanie. 
 Radna Anna Szukalska dalej  wskazała,  że wymiary są zawyżone i  kosztorys jest  wykonany

z zapasem.
 Zastępca prezydenta Dawid Wacławczyk przekazał, że potrzebowałby opinii osoby, która się

pod tym podpisze. Trudno mu teraz negować eksperta. 
 Radna Anna Szukalska dalej wskazała, że chyba na komisji dyrektor MZB deklarował, że jest

wstanie te koszty jeszcze jakoś ograniczyć. Uznała więc, że ta kwota jest zawyżona.
 Zastępca prezydenta Dawid Wacławczyk przekazał, że te informacje były zawarte w informacji

dyrektora,  która  była  przedstawiona  radnym.  Chodzi  o  elementy  kowalsko  –  ślusarskie
i brukowanie wokół śmietnika. 

 Przewodniczący  Rady Miasta Marian Czerner uznał, że zapowiadane oszczędności to będzie
dobry krok. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy wskazał, że jest to dotacja celowa do MZB i jeśli w przetargu
wyjdzie mniej to MZB będzie musiał resztę zwrócić. 

 Radny Marcin Fica wskazał, że jak będzie więcej to będzie trzeba dołożyć.
 Radny  Piotr  Klima  przyznał,  że  ludzie  są  zbulwersowani  drogimi  ozdobnymi  płytkami

chodnikowymi i poprosił by na przyszłość mieć tego świadomość. Uznał, że Racibórz to nie
Hollywood i lepiej byłoby to wydać na coś użytecznego.   

 Zastępca  prezydenta  Dawid  Wacławczyk  przekazał,  że  większy  koszt  wynika  analogicznie
z większych cen metali kolorowych, podobnie jak cen stali.  

 Radny  Marcin  Fica  wskazał,  że  z  informacji  MZB wynika,  że  wokół  altany  śmietnikowej
można  zrobić  opaskę  i  posadzić  tam  pnącza.  Uznał,  że  niecelowe  jest  zasłanianie  cegły
klinkierowej. 

 Zastępca  prezydenta  Dawid  Wacławczyk  przekazał,  że  w  kosztorysie  ta  uwaga  nie  jest
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uwzględniona. Faktycznie nie miałoby to sensu. 
 Przewodniczący  Rady  Miasta Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  dalszych  zgłoszeń  zamknął

dyskusje i zarządził głosowanie, najpierw autopoprawek, a później całości.
Głosowano w sprawie:

przyjęcia pierwszej autopoprawki do projektu Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na
2022 rok. 
Wyniki głosowania
ZA:  18,  PRZECIW:  0,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  0,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  5
Wyniki imienne:
ZA(18)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt  Kobylak,  Michał  Kuliga,  Magdalena  Kusy,  Mirosław  Lenk,  Henryk  Mainusz,
Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał
Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Krystyna  Klimaszewska,  Jarosław  Łęski,  Dawid  Łomnicki,  Zuzanna  Tomaszewska,  Anna
Wacławczyk

Głosowano w sprawie:
przyjęcia drugiej autopoprawki do projektu Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022
rok.  
Wyniki głosowania
ZA:  18,  PRZECIW:  0,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  0,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  5
Wyniki imienne:

 ZA(18)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt  Kobylak,  Michał  Kuliga,  Magdalena  Kusy,  Mirosław  Lenk,  Henryk  Mainusz,
Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał
Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Krystyna  Klimaszewska,  Jarosław  Łęski,  Dawid  Łomnicki,  Zuzanna  Tomaszewska,  Anna
Wacławczyk

 Głosowano w sprawie:  
przyjęcia  Uchwały  w  sprawie  zmiany  budżetu  miasta  na  2022  rok  wraz  z  dwiema
autopoprawkami.  
Wyniki głosowania
ZA:  15,  PRZECIW:  2,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  1,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  5
Wyniki imienne:
ZA(15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Zygmunt
Kobylak,  Michał  Kuliga,  Magdalena  Kusy,  Mirosław  Lenk,  Ludmiła  Nowacka,  Justyna
Poznakowska,  Anna  Ronin,  Paweł  Rycka,  Anna  Szukalska,  Michał  Szukalski
PRZECIW (2)
Henryk Mainusz, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Piotr Klima
NIEOBECNI (5) 
Krystyna  Klimaszewska,  Jarosław  Łęski,  Dawid  Łomnicki,  Zuzanna  Tomaszewska,  Anna
Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIV/632/2022 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.
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9. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Przewodniczący Rady Miasta  Marian  Czerner  z  uwagi  na pozytywne opinie  komisji  i  brak
chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Zygmunt 
Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Justyna Poznakowska, Anna Ronin,
Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Piotr Klima, Henryk Mainusz, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (6)
Krystyna Klimaszewska, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła  Uchwałę Nr XLIV/633/2022  w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

10.  Uchwała  w  sprawie  zmiany  Uchwały  Nr  XL/589/2022  Rady  Miasta  Racibórz  z  dnia
23 lutego 2022 r.  w sprawie  zatwierdzenia  planu pracy Komisji  Rewizyjnej  Rady Miasta
Racibórz na rok 2022 z późn. zm.

 Radna Anna Szukalska przekazała,  że Komisja Rewizyjna postanowiła zwrócić się do Rady
w kwestii zmiany terminów realizacji kontroli. Następnie dodała, że do tego planu chce jeszcze
zgłosić  jedną  poprawkę,  co  wynika  z  problemów  komisji  z  przeprowadzeniem  kontroli,
a w zasadzie dobrą współpracą z prezydentem. W związku z powyższym w punkcie 1.1 i 1.2
wniosła o przedłużenie kontroli na 3 i 4 kwartał. Dodała, że teraz komisja musi zająć się już
sprawozdaniem  finansowym.  Dalej  przekazała,  że  ostatnio  komisja  poprosiła  Prezydenta
na  spotkanie,  z  wyprzedzeniem  9  dni  i  w  godzinie  pracy  urzędu.  Prezydent  poinformował
komisję o tym że nie przyjdzie dopiero w dniu komisji, więc nie jest to poważne traktowanie.
Była też jedna sytuacja gdzie komisja poprosiła o odpowiedź na pytania. Prezydent stwierdził,
że nie jest w stanie odpowiedzieć, potrzebuje więcej czasu, bo jest to czasochłonne, po czym te
odpowiedzi  po  tym dłuższym czasie  ograniczyły  się  do  jednego  zdania.  Pytania  dotyczyły
wyjazdów służbowych. Wygląda to na zabawę w kotka i myszkę. Co innego mówił prawnik
na spotkaniu,  a inaczej  to interpretuje  prezydent.  Dalej  podkreśliła,  że może nie być innych
komisji, ale komisja skarg i wniosków i komisja rewizyjna jest obowiązkowa. Dalej wskazała,
że zgodnie ze statutem kontrole powinny odbywać się w godzinach pracy dlatego też próbuje
dopasować posiedzenia  do  możliwości  pozostałych  członków komisji,  tak  aby zawsze  było
kworum. Była też niepisana umowa, że w pierwszą środę miesiąca były posiedzenia komisji
skarg, a w drugą środę komisji rewizyjnej. Dodała jednak, że umowa ta na razie nie będzie
obowiązywała. Dalej uznała, że wystarczyłaby dobra wola i współpraca. Rozwiązaniem byłoby
też organizowanie posiedzeń rano, niemniej dodała, że musi też wziąć pod uwagę możliwości
radnych.  Następnie  zwracając  uwagę na problem nieobecności  przekazała,  że zwróci  się  do
radnych z propozycją zmiany składu komisji  rewizyjnej.  Dalej  uznała,  że jeżeli  te problemy
dotyczące kontroli będą nadal występować to przedstawi je Radzie Miasta, by podjąć decyzje.

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner zwrócił uwagę, że kontrole w punktach 1.1 i 1.2
powinny obejmować okres od I do IV kwartału, gdyż te kontrole już trwają.  

 Radna Anna Szukalska przekazała, że faktycznie tak jest, więc dobrze aby było to okres od 1 do
4 kwartału.  

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  przekazał,  że  dzięki  temu  będzie  można

33



w dowolnym momencie pracować nad tymi dwoma tematami. 
 Radny Leon Fiołka przypomniał starą maksymę, że nie zawsze ilość przerodzi się w jakość.

Przypomniał,  że  oponował,  żeby  nie  powiększać  składu  komisji  rewizyjnej,  ale  jednak
powiększono ją do 7 osób. Teraz się okazuje, że rzeczywiście ta ilość przeszkadza w sprawnym
działaniu.  Poza  tym  uznał,  że  patrząc  na  plan  pracy  z  tyloma  zadaniami  to  lepiej  chyba
ograniczyć ilość, niż rozciągać w czasie. Dodał, że nie chciałbym być w roli urzędników, którzy
nigdy nie wiedzą kiedy ta kontrola się rozpocznie i jak długo potrwa. Uznał więc, że lepiej
ograniczyć ilość zadań do trzech, na każdy kwartał jedno zadanie. Dodał, że będzie głosował
przeciw temu planowi. 

 Radna Anna Szukalska przekazała, że wyjaśniła skąd się to bierze, bo nie chodzi o urzędników,
ale o dobrą wolę współpracy prezydenta. Następnie uznała, że Prezydent niestety wprowadza w
błąd.  Wiadomo,  że  wyrok  sądu  spowodował  nieważność  tej  kontroli.  Niemniej  wskazała,
że raport NIK zarzuca radom gmin, że poprzez komisje rewizyjne nie badają spółek i powołuje
się  właśnie  na  wyrok  NSA.  Dalej  wskazała,  że  generalnie  prezydent  mógł  skorzystać
z  ostatniego  etapu,  ale  nie  chciał  tego  uczynić.  Dodała,  że  nie  jest  grzechem  korzystać
z dwuinstancyjności. Stało się jednak inaczej. Wskazała więc, że sprawa nie jest jednoznaczna
i jedynie wyrok NSA mógłby tutaj tą sprawę rozstrzygnąć, ale prezydent nie chciał z tej ścieżki
skorzystać. 

 Przewodniczący  Rady  Miasta Marian  Czerner  zarządził  głosowanie  najpierw  poprawki,  a
później całej uchwały. 

 Głosowano wniosek w sprawie:  
przyjęcia  poprawki  i  wpisania  w  załączniku  do  uchwały  w  tabeli  w  pkt  1.1  i  1.2  termin
realizacji: I - IV kwartał.
Wyniki głosowania
ZA:  15,  PRZECIW:  2,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  0,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  6
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska,  Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt
Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna Ronin,
Paweł  Rycka,  Anna  Szukalska,  Michał  Szukalski,  Eugeniusz  Wyglenda
PRZECIW (2)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy
NIEOBECNI (6)
Krystyna  Klimaszewska,  Jarosław  Łęski,  Dawid  Łomnicki,  Ludmiła  Nowacka,  Zuzanna
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/589/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia
23  lutego  2022  r.  w  sprawie  zatwierdzenia  planu  pracy  Komisji  Rewizyjnej  Rady  Miasta
Racibórz na rok 2022 z późn. zm. wraz z poprawką.
Wyniki głosowania
ZA:  15,  PRZECIW:  2,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  0,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  6
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska,  Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt
Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna Ronin,
Paweł  Rycka,  Anna  Szukalska,  Michał  Szukalski,  Eugeniusz  Wyglenda
PRZECIW (2)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy
NIEOBECNI (6)

 Krystyna  Klimaszewska,  Jarosław  Łęski,  Dawid  Łomnicki,  Ludmiła  Nowacka,  Zuzanna
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła  Uchwałę Nr XLIV/634/2022  w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/589/2022 Rady
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Miasta Racibórz z dnia 23 lutego 2022 r. w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej
Rady Miasta Racibórz na rok 2022 z późn. zm.

11. Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 03.07.2021 r.

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner z uwagi brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 03.07.2021 r.
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (13)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt 
Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Anna Ronin, 
Paweł Rycka, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (2)
Anna Szukalska, Michał Szukalski
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Irena Białuska, Justyna Poznakowska
NIEOBECNI (6)
Krystyna Klimaszewska, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIV/635/2022 w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 03.07.2021 r.

12. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.

 Radny  Piotr  Klima  z uwagi  na  późną  porę  i  zmęczenie  zaproponował,  aby  informacja
Prezydenta została rozesłana radnym. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner uznał, że nie jest to  wniosek natury formalnej,
a prezydent zgodnie ze statutem ma obowiązek przedłożenia Radzie informacji.  

 Radny Marcin Fica wskazał, że nie jest określone w jakiej ma to być formie. 
 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przyznał, że nie ma określonej formy. Następnie

przekazał, że nie jest pewny czy prezydent jest wstanie teraz tą informację wszystkim radnym
rozesłać i czy tak to może wyglądać? Wskazał, że znów byłaby potrzebna przerw, co nie jest
wskazane. Lepiej aby prezydent przedstawił to krótko i treściwie.

 Radna Magdalena Kusy przekazała, że ma głos przeciwny do tego wniosku. 
 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że nie jest to wniosek formalny i nie

będzie go głosował. W statucie natomiast jest zapis, że prezydent musi przedstawić informację
o działaniach między sesjami. Szkoda więc czasu na tą dyskusję. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przedstawił  bieżącą  realizację  uchwał  Rady  Miasta
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej  kadencji.  Przedmiotowe  informacje  stanowią  zał.  Nr  3 do  protokołu.  Następnie
przedstawił informacje o najważniejszych wydarzeniach i realizacji zadań między sesjami. Lista
omówionych  wydarzeń  stanowi  zał.  Nr  4 do  protokołu.  Na  koniec  zaprosił  radnych
na zbliżające się uroczystości i wydarzenia: Otwarcia Lewobrzeżnych Bulwarów, Dnia Dziecka
w Parku Jordanowskim i Dni Raciborza.

 Przewodniczący RM Marian Czerner  poprosił  aby Prezydent  na przyszłą  sesję  przygotował
informacje  o  pracach  realizowanych  przez  prezydenta  między  sesjami,  a  nie  o  imprezach
kulturalnych, eventach i innych.
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13. Wolne wnioski i informacje.

 Radna  Anna  Szukalska  przedstawiła  prośbę  o  interwencję  w  sprawie  podległej  zastępcy
prezydenta  Dawida  Wacławczyka,  bo  dotyczy  Wydziału  Lokalowego.  Chodzi  generalnie
o okres oczekiwania na przydział mieszkania gminnego. Niemniej jest to przykład kiedy samo
oczekiwanie  na  wpis  na  listę  oczekujących  trwało  ponad  rok  i  z  tym  jest  związana  ta
interwencja. Zapytała więc statystycznie, czy był to jeden taki incydent. Uznała, że procedura
samego  wpisu  nie  powinna  tyle  trwać.  Dodała,  że  swoją  interwencję  oczywiście  złoży  na
piśmie. Zapytała też ile teraz mamy osób na liście oczekujących i jak długo się czeka.  

 Zastępca  prezydenta  Dawid  Wacławczyk  wyjaśnił,  że  nie czegoś  takiego  jak  długość
oczekiwania w kolejce. Mieszkańcy, którzy wybierają mieszkanie, jeżeli go realnie potrzebują
to mogą go otrzymać już po czterech miesiącach, a są tacy, którzy czekają i 7 lat. Kolejność na
liście  ma  znaczenie  dopiero  w  momencie,  kiedy  jest  więcej  chętnych  na  1  mieszkanie.
Procedura jest niezmienna od wielu lat, taka sama była za jego poprzedników. Przez cały rok
zbierane są wnioski i  na początku roku ukazuje się aktualizacja  listy.  Jeżeli  ktoś faktycznie
składa wniosek w styczniu, to może czekać i rok na to rozpatrzenie i nie jest to żaden wypadek
przy pracy, nie jest żaden błąd urzędników, jest to po prostu zastosowanie wprost przepisów
jakie Rada Miasta przyjęła.  Jeżeli  ktoś wnioskuje w grudniu i spełnia warunki to może być
na liście po miesiącu. Pozycja na tej liście ma znaczenie dopiero wtedy gdy jest więcej chętnych
na dany lokal. Dodał, że obecnie na liście jest między 200 a 300 osób. 

 Radna Anna Szukalska przekazała, że nie kojarzy aby w uchwale Rady Miasta była informacja
jak długo ma czekać wnioskodawca na to,  żeby został  ujęty na liście.  Wydaje się,  że to są
procedury  administracyjne  tym  bardziej,  że  akurat  w  tym  piśmie,  wniosek  złożony  był
w sierpniu, odpowiedź którą otrzymała mieszkanka była w kwietniu, ale z datą grudniową. 

 Zastępca prezydenta Dawid Wacławczyk przekazał, że można to sprawdzić. 
 Radny  Marcin  Fica  przedstawił  podziękowania  odnoszące  się  do  niedawno  oddanego

pierwszego odcinka  raciborskiej,  tzw.  drogi  Racibórz-Pszczyna,  na  odcinku  od Miedoni  do
Piaskowej.  Inwestycja  z  długą  historię,  która  rozpoczęła  się  w  2011  roku  od  podpisania
porozumienia  z  Marszałkiem  Województwa  Śląskiego,  uzgodnień  z  gminami,  przez  które
prowadzi  przygotowania  dokumentacji  projektowej,  można  było  obejrzeć  zdjęcia  z  dni
otwarcia. W związku z powyższym chciał również złożyć takie podziękowania. Podziękował
poprzednim władzom miasta za pozyskanie pieniędzy z Unii  Europejskiej  oraz Pani Urszuli
Sobocińskiej,  Panu Pawłowi Sosnowskiemu pod kierunkiem zastępcy prezydenta  Wojciecha
Krzyżyka  za  przygotowanie  dokumentacji  projektowej  ze  wszystko  uzgodnieniami,
pozwoleniami  i  warunkami.  Podziękował  również  Panu  Posłowi  Adamowi  Gawendzie
za  pomoc przy  procedowaniu  warunków środowiskowych.  Podziękował  również  wszystkim
zaangażowanym w projekt  wójtom, burmistrzom i  starostom, ich pracownikom,  szczególnie
Panu Piotrowi Blochelowi, geodecie powiatowemu w Raciborzu, a także poprzednim władzom
miasta  i  Panu  Czesławowi  Sobierajskiemu  za  rozpoczęcie  i  podpisanie  porozumienia
z GDDKiA w sprawie budowy wschodniej obwodnicy miasta. Na koniec poprosił o podanie
stanu zaawansowania prac związanych z budową kolejnych odcinków tej drogi oraz wschodniej
obwodnicy  od  ul.  Piaskowej  do  Sudoła  w  kierunku  do  Szydła  do  Piaskowej.  Następnie
w imieniu  mieszkańców zapytał  czy  prezydent  ma  uprawnienia  do  decydowania  o  zmianie
godziny ciszy nocnej,  bo ukazały się  takie  informacje.  Dalej  zapytał  czy udało się  uzyskać
dofinansowanie  do  remontu  kamienicy  przy  ul.  Głubczyckiej  37,  które  obiecał  prezydent
podczas sesji budżetowej. Zapytał też skąd pochodzą pieniądze na huczne otwarcie bulwarów
oraz kiedy kiedy ma rozpocząć się remont naszego dworca?  

 Radny Eugeniusz Wyglenda zapytał na jakim etapie jesteśmy odnośnie tej obwodnicy, co się
będzie  kończyć w Sudole?  Poprosił  o  sprawozdanie,  albo raport  z  działań  organów miasta,
które zostały poczynione przez ostatni rok. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy podziękował Przewodniczącemu za cenne uwagi dotyczące
tego jako powinienem sformułować informacje o bieżących działaniach prezydenta. Wskazał,
że w programie sesji jest mowa o działaniach. 
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 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  przekazał,  że  nie  ma  tutaj  żadnego
niedopatrzenia. Działania, praca, traktujemy to jako podstawowe obowiązki Prezydenta. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że w tej sytuacji, aby już nie przedłużać, poprosił
o złożenie wszelkich pytań na piśmie. 

14. Zakończenie sesji.

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner z uwagi na wyczerpanie porządku obraz zamknął
XLIV sesję Rady Miasta Racibórz, godz. 22:35.

                                                                           Przewodniczący Rady

                                                                         Marian Czerner

Przygotował: Leszek Jureczko
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